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مسئولیت بزرگ توسعه ایمنی کارگاهی و کاهش حوادث 
کار ناشــی از رعایت این مهم به هیچ عنوان با اقدامات یک 
ضلع از شرکای اجتماعی و بدون تعامل دیگر اضلاع و ایفای 

تعهدات قانونی امکان پذیر نخواهد بود. 
به این واسطه ایمنی جز با حضور تمامی شرکای اجتماعی 
حوزه کار در صحنه فعالیت های تولیدی، زمینه بروز و ظهور 

پیدا نمی کند.
برای دستیابی به ایمنی کامل محیط کار در حوزه سلامت 
نیروی کار، رعایت بهداشت و تحقق ایمنی حوزه کارگاه ، هر 
سه ضلع شــرکای اجتماعی فضای کار و تولید باید نسبت 
به اجرای تعهدات قانونی این حوزه اهتمام داشــته باشند و 
همــه بخش ها از تمام ظرفیت هــای قانونی و اجرایی خود 

استفاده کنند. 
در واقع عمل به مســئولیت ناشــی از وجــود قانون در 
حوزه مقررات ایمنی و بهداشت کار، حداقل انتظار و تعامل 
نهادهای متولی حاکمیتی و دولتــی، جامعه کارفرمایی و 
فعالان و شــاغلان حوزه کار و تولیــد در قالب نیروی کار 

محسوب می شود.
از منظر نیروی انســانی شاغل و وضعیت حقوقی نیروی 
کار فعال در کارگاه   ها، حضور مؤثر بازرسان براساس قوانین 
و مقــررات حوزه کار، ابزاری بــرای تقویت و ارتقای ایمنی 
محسوب می شود. در نقطه مقابل، عدم توفیق در این زمینه 
و نبود بازرسی در قالب گسترده به دلیل نبود نظارت بر حسن 
اجرای قوانین حوزه ایمنی، بستر رشد داده  های حوادث کار 
را موجب می شود.بازرسی کار از مسائل مهمی است که در 
سطح کارگاه  ها و بنگاه  های اقتصادی و تولیدی، نقشی اساسی 

را در پیشگیری از حوادث کار ایفا می کند. 
حضور فعال و مؤثر بازرســان کار در سطح کارگاه  های 
مختلف صنعتی و تولید، قطعاً زمینه ساز به حداقل رسیدن 
حوادث ناشــی از کار است.در شرایطی که تناسب لازم بین 
تعداد بازرســان نیروی کار، نیروی کار شاغل و کارگاه های 
فعال سطح کشور وجود ندارد، توسعه بازرسی از طریق رشد 
تعداد بازرسان یکی از موارد مؤثر و اساسی در حوزه ایمنی 

محیط کار محسوب می شود.
 مســئولان و سیاســتگذاران حوزه بازرسی به واسطه 
اهمیت و تأثیرگذاری این مهم در کشف چالش      های ایمنی 
و پیشگیری از حوادث شغلی، باید زمینه رشد تعداد بازرسان 
و تقویت حوزه بازرســی را فراهم کنند؛ چراکه مســئولیت 
خطیر بازرســان حــوزه ایمنی و بهداشــت کار، صیانت از 
نیروی کار به عنوان اساس تولید و توسعه ، مهم ترین عامل 

بهره وری است.
آگاهی و عمل به وظایف حوزه ایمنی توســط شــرکای 
اجتماعی حوزه کار، زمان دستیابی به محیط ایمن کارگاهی، 
رشد بهره وری نیروی کار و کاهش آمار حوادث و فوتی های 
شــغلی را به وجود می آورد. البتــه فعالیت دولت در قالب 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان متولی حوزه کار 
و اشتغال، سازمان آموزش فنی و حرفه ای در قالب تدوین گر، 
سیاستگذار و مجری آموزش های مهارتی و دیگر نهادها نظیر 
وزارت علوم، آموزش و پرورش و بهداشت هرکدام به نوعی 
در حوزه اجرای سیاست ها و راهبری مرتبط با ایمنی فضای 

کار ایفای نقش می کنند.
 در واقع این دولت اســت که با استفاده از ظرفیت های 
درگیــر  و  متولــی  مختلــف  نهادهــای  در  گســترده 
 در حــوزه کار و تولیــد، زمینــه تحقق ایمنــی کارگاه و 
شکل گیری روند کاهشی حوادث شغلی و آسیب های ناشی 

از آن را فراهم می کند.
 اهمیت توســعه ایمنی کارگاهی زمانی بیشتر مشخص 
می شود که به سهم بی بدیل نیروی کار در چرخه کار و تولید 
 توجه و در واقع الزام حضور نیروی کار در کارگاه ها را در قالب 

تأثیرگذارترین شاخص بررسی  کنیم.
 سلامت نیروی کار ناشــی از فعالیت گسترده شرکای 
اجتماعی این حوزه از بازرسی کار تا تأمین تجهیزات، ارائه 
آموزش هــای حوزه ایمنی و الزام بــه رعایت موارد قانونی 

ایمنی است.
دولت نیز در قالب وظیفه نظارتی و راهبری، کارفرمایان 
در حوزه تأمین تجهیزات ایمنی و بهداشــت محیط کار و 
نظــارت بر اجرای مقررات و الزامات ایمنی و نیروی کار نیز 
در حوزه فراگیری آموزش های ایمنی قبل و حین اشتغال و 
رعایت موارد و مســائل الزامی این حوزه، باید اهتمام جدی 

داشته باشند.
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تولیدکنندگان 
انصاف در فروش 

کالا را رعایت کنند

قیمت  گذاری دستوری نابودکننده تولید است
مرتضی قدیمی  -     رییس صندوق توسعه ملی گفت: قیمت های دستوری نابود کننده تولید است، اگر رییس جمهور برای اینکه دل مردم را به دست بیاورد با فشار قیمت ها را کنترل کند، منجر به ضرر بزرگ تر طی 

چندسال آینده می شود.

اگر فردی که پس 
از انتخاب توسط 

مردم بر روی صندلی 
ریاست جمهوری 

می نشیند و به 
اصطلاح »مستأجر 

پاستور« می شود 
نتواند تجزیه و تحلیل 

کاملی از موقعیت 
جمهوری اسلامی 

ایران و موقعیت 
استراتژیک و نقش 

منطقه ای و بین المللی 
آن داشته باشد ممکن 
است نتواند مهره های 
شطرنج را به درستی 

حرکت دهد و به 
چیزی که ملت انتظار 

آن را دارد برسد.

 مهدی غضنفــری مدیرعامل صندوق توســعه ملی اقتصاد را 
مهمترین چالش و پاشنه آشیل نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری 
دانست و گفت: بدون شک مهم ترین بخش سوالات در مناظره ها و 
برنامه های نامزدهای ریاست جمهوری، در حوزه اقتصاد است و فکر 
می کنم موضوع اقتصاد، چالشــی ترین بحثی است که همه مردم با 
آن درگیر هستند و نامزدهای انتخاباتی هم باید پاسخ های روشنی 

برای آن داشته باشند.
مهدی غضنفری با گرامی داشــت یاد شهید آیت الله رئیسی و 
همراهانشان اظهار داشت: رئیس جمهور شهیدمان انصافاً خستگی 
ناپذیر بودند و شهادت ایشان و یاران همراهشان سوگی بزرگ برای 
مردم ایران بود. برگزاری انتخابات زودرس هم از نظر زمانی ســبب 
شــده مردم نتوانند به صورت کامل دیدگاه های نامزدهای ریاست 
جمهوری را دنبال کنند و برای نامزدها هم زمانی بسیار محدود بوده 
تا برنامه هایشــان را بنویسند و طرح هایشان را آماده کنند. فراموش 
نکنیم یکی از مهم ترین انتخاب ها، انتخابات ریاست جمهوری است 
که بر سرنوشــت همه ما تأثیرگذار است؛ به همین دلیل هرچقدر 
موشکافانه بررسی کنیم و بحث و گفتگو داشته باشیم ضرر نخواهیم 
کرد، درســت اســت که ما باید یک نامزد اصلح را انتخاب کنیم اما 
اینگونه نیست که همه ی دانش ها در یک نفر جمع شود و ما دنبال 
آن یک نفر بگردیم؛ آن یک نفر هم بعد از اینکه رأی آورد همچنان 

نیازمند این گفتگوها خواهد بود.

  پنج وظیفه اصلی در حکمرانی
رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی سیاستگذاری، تنظیم گری، 
تســهیل گری، ارائه خدمت و باز توزیع منابع به دست آمده را پنج 
وظیفه اصلی در حکمرانی عنوان کرد و گفت: طبیعتاً اگر در مسیر 
حکمرانی کسی که می خواهد رئیس جمهور شود با این پنج وظیفه 
و عملکرد آشنا نباشد به مشکل بر می خورد و اسیر روزمرگی خواهد 
شد. چون به محض اینکه این افراد به پاستور می روند ممکن است 
اولین تماس از سازمان برنامه گرفته شود که مثلًا با کمبود بودجه 
برای پرداخت حقوق کارکنان دولت مواجه هستیم و حالا شما باید 
دســت به کار شوید تا منابع را فراهم کنید! آن وقت است که تمام 

برنامه های انتخاباتی فراموش می شود.
مهدی غضنفری اظهار داشت: نکته دوم این است که یک حکمران 
باید منش متعالی داشــته باشد، ضمن اینکه دانش، بینش و کنش 
سه ویژگی دیگر است که در وجود حکمران باید وجود داشته باشد. 
سیاستگذاری، تنظیم گری، تسهیل گری، ارائه خدمت و باز توزیع منابع 
به دست آمده، »پنج کارکرد حکمرانی« است و منش، دانش، بینش 
و کنش هم »چهار ویژگی حکمران« است. منش مقام والای انسانی 
است که از ارزش های الهی و انسانی گرفته می شود و آن فرد را از تکبر 
و غرور حفظ و متواضع می کند اما اگر همه ی ما این ویژگی منش را 
کامل داشته باشیم باعث نمی شود که دانش هم داشته باشیم. دانش 
حکمرانی عمدتاً یک دانش زمینی است یعنی باید بتوانیم آن را کسب 
و تلاش و تحقیق کنیم که چگونه می توان تورم را کنترل کرد یا نرخ 
تولید را بالا برد؛ تولید ناخالص داخلی چگونه افزایش پیدا می کند 
و کشــورهای همسایه ما دارند با چه نرخی رشد می کنند. حالا اگر 
کسی منش بالایی داشته باشد ولی دانش کافی نداشته باشد کفایت 
نخواهد کرد؛ فرض را بر این بگیریم که یک شخص، هم منش دارد 

و هم دانش خوب، اما اگر قدرت اجرایی و تصمیم گیری نداشته باشد 
باز بی فایده است و می بینیم که شخص فقط می تواند خوب سخنرانی 
کند و یا در اتاقش بنشــیند و به ما پند و اندرزهای خوب بدهد اما 

تغییر و تحول خاصی در زندگی مردم رخ نمی دهد.
آخرین مورد هم بینش اســت. بینش یک فرق بزرگی با دانش 
دارد که کمی جزیی تر است ولی بینش، قدرت تجزیه و تحلیل ونیز 

کلان نگری و درک روابط علی و معلولی در حد کلان است.

  خصوصیات ویژه »مستأجر پاستور«
رئیس صندوق توســعه ملی اظهار داشت: اگر فردی که پس از 
انتخاب توسط مردم بر روی صندلی ریاست جمهوری می نشیند و 
به اصطلاح »مستأجر پاستور« می شود نتواند تجزیه و تحلیل کاملی 
از موقعیت جمهوری اســلامی ایران و موقعیت استراتژیک و نقش 
منطقه ای و بین المللی آن داشته باشد ممکن است نتواند مهره های 
شطرنج را به درستی حرکت دهد و به چیزی که ملت انتظار آن را 
دارد برسد. گاهی صحنه انتخابات به خاطر هیجانی که در خودش 
دارد و به خاطر شور و نشاطی که ایجاد می کند بیشتر وارد حاشیه ها 
می شود. ممکن است برخی جوانان و افرادی که علاقمند هستند در 
انتخابات شرکت کنند بعضاً" از روی ظاهر و تیپ شخصیتی نامزدها 
و حتی نحوه لباس پوشیدن و حتی نوع گوشی و رایانه نامزدها فرد 
مورد نظر خود را انتخاب کنند اما فراموش نکنید این نکات ظاهری 
تا وقتی که نامزدها وارد پاستور می شوند مهم هستند و از آن روز به 

بعد برنامه ها و اجرای آن برنامه ها حائز اهمیت است.

  نبود احزاب و دست خالی رؤسای جمهور در کابینه
رئیس صندوق توسعه ملی نبود احزاب واقعی و توسعه یافته را یکی 
از مشکلات پیش روی رؤسای جمهور دانست و تاکید کرد: متأسفانه 
به دلیل اینکه در کشــور ما احزاب کارکرد و شکل واقعی و توسعه 
یافته خودشان را ندارند و کادرسازی صورت نگرفته معمولاً نامزدهای 
ریاست جمهوری با یک تیم کوچک و افرادی محدود در ستادهایشان 
به عرصه می آیند و بعد از اینکه پیروز انتخابات و وارد پاستور می شوند 
تازه به این فکر می کنند که چه کسانی را به عنوان بیست وزیری که 
نیاز دارند به کار گیرند و آنجاست که تازه چالش ها آغاز می شود، چون 
از قبل آگاهی کافی و کار حزبی صورت نگرفته است و نمی دانیم که 
شخص در کدام پست می تواند نقش بهتری ایفا کند. معمولاً یکی از 
ضرباتی که رؤسای جمهور ما خوردند از انتخاب های ناهماهنگی بوده 
که در کابینه داشته اند؛ حل این مسائل نیازمند این است که رئیس 
جمهور پیش تر در بدنه احزاب و با کادرسازی احزاب نیروهای مؤثر 
و کارآمد را شناسایی کرده باشد و نقاط ضعف و قوت آنها را بداند و 
یک چیدمان و تیم موفق، کارا و هماهنگ داشــته باشد. من از این 
بابت خیلی نمی توانم اطمینان داشته باشم هرکدام از این شش نامزد 
ما یک تیم کاملًا منسجم داشته باشند و علت هم این است که یک 

کار اصولی حزبی تا به حال صورت نگرفته است.
مهدی غضنفری در عین حال دانش رئیس جمهور و قدرت تحلیل 
و درک حوزه هایی همچون اقتصاد را از ضرورت های مدیریت درست 
دولت دانست و تاکید کرد: فرض کنیم رئیس جمهور آینده ما وزیر 
اقتصاد بسیار لایقی را انتخاب کرده و در هیأت دولت بین وزیر اقتصاد 
و سازمان برنامه و بودجه یا یکی از وزرای صنعت، کشاورزی، نفت و 

یا نیرو اختلافی پیش بیاید، رئیس جمهور باید قدرت تشخیص نظر درست و راه حل این مشکل 
را داشته باشد چون در غیر این صورت ممکن است به خطا بیافتد.

  قیمت های دستوری نابود کننده تولید است
رئیس صندوق توسعه ملی با تاکید بر این نکته که فرآیندهای اقتصادی مثل سنت های الهی 
باید کشف و شناخته و به کار گرفته شوند افزود: قیمت های دستوری نابود کننده تولید هستند 
و اگر رئیس جمهور برای اینکه دل مردم را به دست بیاورد، با فشار قیمت ها را کنترل کند و با 
این اقتصاد دستوری سرمایه گذارها را فراری بدهد پنج سال بعد نتیجه اش را در کم شدن تولید 
داخلی مان می بینیم؛ یعنی تصمیم امروز رئیس جمهور منجر به یک ضرر بزرگ تر در چندسال 
آینده می شود. اگر تیم اقتصادی دولت و شخص خود آقای رئیس جمهور درک کاملی از فرآیندهای 
اقتصادی نداشته باشد می توانند تصمیمات بسیار زیانباری بگیرند.مهدی غضنفری افزود: وقتی 
مسئولی بدون راه حل اصولی و کارشناسی شده، به طور مثال حقوق ها را افزایش بدهد اما ثروتی 
ایجاد نشــود دولت مجبور به چاپ پول می شود و چاپ پول هم نقدینگی و تورم ایجاد می کند. 
پــس اگــر می خواهیم حقوق ها را بالا ببریم باید خلق ثروت کنیم نه از طریق چاپ پول مردم را 
پولدار ولی در حقیقت فقیرتر کنیم. این یک دور باطل است که وضعیت را بدتر و بدتر می کند. 
چه کسی می تواند این را تمیز دهد کسی که سنت های الهی را در حوزه اقتصاد فهم نکرده باشد. 
اگر خود شخص رئیس جمهور چنین توانایی هایی نداشته باشد با داشتن بهترین وزیر هم موفق 
نمی شــود چون آنقدر شبکه های غیر رسمی و نیروهای فشار و گروه های مافیا و عوامل پنهان و 
آشکار وجود دارند که بتوانند آن وزیر را محدود و افکار خودشان را به رئیس جمهور تحمیل کنند.

  نامزدها با آمار و شاخص سخن بگویند
رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی با تاکید بر ضرورت توجه به آمارهای واقعی و شاخص های 
مستند در شعارهای انتخاباتی نامزدهای ریاست جمهوری تصریح کرد: انتظاری که از نامزدهای 
ریاست جمهوری می رود این است که امروز بیایند و بگویند چهار سال بعد که به عنوان رئیس 
جمهور می خواهند پاستور را ترک کنند و تحویل دهند وضعیت کشور و مردم چگونه است؟ اگر 
دیدید که نامزدها در مناظره ها آمدند و به هم پیچیدند و راجع به پرونده های گذشته با هم بحث و 
جدل کردند و پرونده و فیلم و عکس و مدرک تخریب یکدیگر را رو کردند و مردم را به حاشیه بردند 
معلوم است که برنامه مشخصی برای ما و آینده کشور ندارند و دارند سر مردم را کلاه می گذارند.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
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 فاصله ۵۷ درصدی تولید با وعده وزیر صمت
مریم لطفی    |    وزیر صمت وعده تولید ۱.۷ میلیون خودرو در ۱۴۰۳ را داده که برای تحقق این وعده باید طی ۲ ماهه امسال ۲۸۳ هزار دستگاه تولید می 

شد اما ۱۲۲ هزار دستگاه تولید شده که فاصله ۵۷ درصدی با وعده وزیر دارد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر رعایت اخلاق مداری و انصاف در معامله و فروش کالا، گفت: اخلاق باید بین تولیدکننده و مصرف کننده حاکم باشــد که همان صداقت و انصاف در 
معامله است.عباس علی آبادی در بیست و دومین همایش روز ملی حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، اظهار داشت: هیچ تفاوتی بین حمایت از مصرف کننده و تولیدکننده نیست؛ آنچه 

باید بین این دو باید حاکم شود اخلاق است و اگر اخلاق رعایت نشود، معامله درست انجام نمی شود.
وی ادامه داد: اخلاق همان صداقت و انصاف است؛ از این رو باید تولیدکنندگان و فروشندگان اطلاعات درست و همه مسایل مربوط به کالاها را در اختیار مصرف کننده قرار دهند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به رعایت موازین دینی در معامله، گفت: اگر معامله ای بین مشتری و فروشنده انجام شد که هر دو طرف راضی باشد و یکی بر دیگری مغلوب نشود، این 
معامله درست و در غیر این صورت معامله باطل است.علی آبادی بیان کرد: اگر کالایی دارای کیفیت لازم نیست، این موضوع حتماً برای خریدار تبیین شود تا متضرر نشود. با حضور وزیر صنعت، 

معدن و تجارت از ۳۰ تولیدکننده و شرکت برتر با اهدای جایزه ملی تقدیر شد.

تولیدکنندگان انصاف 
در فروش کالا را رعایت 

کنند

 ضرورت صرفه جویــی در مصرف آب 
در ۹ استان

 ســخنگوی صنعت آب گفت: شرایط بارشی 
۹ استان کشور همچنان مطلوب نیست، بنابراین 
ضروری اســت تا ۲۰ درصــد مدیریت مصرف 

انجام شود.
عیســی بزرگ زاده در نشست خبری افزود: 
گرچه متوســط بارش کشــوری مطلوب است، 
اما اســتان های تهران، بوشــهر، قزوین، فارس، 
چهارمحال و بختیاری، خراسان رضوی، زنجان و 
البرز نسبت به دوره بلندمدت کاهش بارش دارند.

وی متوسط بارش کشور را ۲۴۰ میلی متر تا 
۱۸ خرداد اعلام کرد و گفت: این میزان نسبت به 
دوره بلندمدت که ۲۳۴ میلیمتر بوده، سه درصد 

رشد داشته است.
سخنگوی صنعت آب همچنین به کاهش ۱۹ 
درصدی بارش ها در استان تهران نسبت به دوره 
بلندمدت اشــاره و تاکید کرد: مردم استان های 
یاد شــده باید نسبت به رعایت مدیریت مصرف 

جدی باشند تا مشکلی ایجاد نشود.
وی خاطرنشــان کرد: در این مدت ۲ استان 
سیســتان و بلوچستان و یزد با بارش های بالاتر 
از نرمال روبه رو شــده اند، به طوری که اســتان 
سیستان و بلوچستان ۶۲ درصد و یزد ۵۲ درصد 

بارش بالاتر از نرمال داشته اند.
بزرگ زاده، میزان نرمال بارش کشورمان را یک 
سوم نرمال جهانی دانست و ادامه داد: این نرمالی 

نشانه پرُآبی نیست. 

  آغاز طرح جدید فروش سایپا از روز 
چهارشنبه

طــرح جدید عرضــه محصولات ســایپا از 
 ســاعت ۱۰ صبــح روز چهارشــنبه ۲۳ خرداد

 آغاز می شود.
ســایپا به مناســبت عید ســعید قربان و در 
راستای افزایش عرضه محصولات و تنظیم بازار 
در نظــر دارد، پیش فــروش محصولات خود را 
ویــژه متقاضیان عادی، طــرح جوانی جمعیت 
و حمایــت از خانــواده و جایگزینی خودروهای 
فرسوده از ساعت ۱۰ صبح روز چهارشنبه مورخ 

۲۳/۰۳/۱۴۰۳ آغاز کند.
متقاضیان از طریق ســایت فروش اینترنتی 
محصولات گروه خودروســازی سایپا به آدرس 
https://saipa.iranecar.com تــا زمان تکمیل 

ظرفیت، فرصت ثبت نام دارند.
یادآوری می شود، متقاضیان می توانند جهت 
تســهیل در فرآیند ثبت نام، قبل از زمان شروع 
ثبت نام به آدرس یاد شده مراجعه کرده و نسبت 

به ثبت و یا به
روز رســانی اطلاعات شخصی و دریافت کد 

کاربری و رمز عبور اقدام کنند.
تاکید می شــود، ثبت نام در این طرح فروش، 
از طریق آدرس ذکر شده امکان پذیر است و در 
صورت اســتفاده از سایر آدرس ها، عواقب آن بر 

عهده متقاضی خواهد بود. 

  قیمت نفت همچنان نزولی /برنت ۷۹ 
دلار و ۸۱ سنت

قیمت هر بشکه نفت برنت دریای شمال امروز 
با ۱۹ ســنت معادل ۰.۲۴ درصد کاهش به ۷۹ 

دلار و ۸۱ سنت رسید.
 به نقل از رویترز بالا رفتن ارزش دلار قیمت 
نفت را زیر سطح ۸۰ دلار در هر بشکه نگه داشت. 
انتشار اطلاعات بازار اشتغال آمریکا در روز جمعه 
احتمال کاهش زود هنگام نرخ بهره فدرال رزرو 

را پایین آورده و ارزش دلار را بالا برده است.
قیمت هر بشکه نفت برنت دریای شمال امروز 
با ۱۹ سنت معادل ۰.۲۴ درصد کاهش به ۷۹ دلار 
و ۸۱ سنت رسید. نفت وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا هم با ۱۸ سنت معادل ۰.۲۴ درصد افزایش 

۷۵ دلار و ۷۱ سنت معامله می شود.
اطلاعات اقتصادی آمریکا در روز جمعه نشان 
داد، تعداد مشــاغل در این کشور بیشتر از حد 
انتظار در ماه گذشته میلادی افزایش یافته، بدین 
ترتیب احتمال کاهش زود هنگام نرخ بهره پایین 

آمده و ارزش دلار بالا رفته است.
یــد خر ر  لا د ش  ز ر ا فتــن  ر لا   بــا

 نفت را برای دارندگان سایر ارزهای دنیا گران تر 
می کند.

تمرکــز بازار در حال حاضر به اجلاس فدرال 
رزرو آمریکا و بانــک مرکزی ژاپن در این هفته 
معطوف شــده و احتمال تصویب سیاست های 

سختگیرانه تری وجود دارد. 

  اعزام نخستین محموله ترانزیتی کود 
اوره از ایستگاه راه آهن رشت به ترکیه

مدیــرکل راه آهــن شــمال۲ از بارگیری و 
اعــزام نخســتین محموله ترانزیتی کــود اوره 
 از ایســتگاه راه آهــن رشــت به مقصــد ترکیه

 خبر داد.
 غلامحســین ولدی، با بیــان اینکه محموله 
ترانزیتــی کــود اوره از مبــدأ تاجیکســتان و 
به صــورت حمل ترکیبی وارد کشــور شــده 
اســت، اظهار کرد: فرآیند بارگیری و اعزام این 
 محموله از عصر روز پنجشنبه ۱۷ خردادماه در

 واگن های لبه بلند در ایســتگاه راه آهن رشــت 
 آغــاز شــده و طــی روزهــای آتی نیــز ادامه

 خواهد داشت.
 وی افزود: قرار است محموله کود اوره از طریق 

راه آهن به مقصد وان ترکیه اعزام شود.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 بر اساس اعلام عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت، تولید خودرو در سال جاری رکورد یک میلیون و ۷۰۰ هزار خودرو را جهت جبران کسری 
نیاز بازار خواهد زد.

با این حال به نظر می رسد در ۲ ماه نخست سال جاری وعده های وزیر صمت هنوز جامه عمل نپوشیده است؛ در همین ارتباط بررسی صورت های مالی ارائه 
شده از سوی خودروسازان بزرگ کشور )ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو( به کدال نشان می دهد در ۲ ماه نخست امسال ۱۲۲ هزار و ۴۱۱ دستگاه خودروی 
سواری )بدون در نظر گرفتن وانت پراید( تولید و در مقابل ۱۱۰ هزار و ۳۵۳ دستگاه فروخته شده است. این در حالیست که ۲ ماهه پارسال در مجموع ۱۷۱ 

هزار و ۳۴۱ دستگاه تولید و ۱۲۱ هزار و ۹۴۵ دستگاه خودرو فروخته شده بود.
بنابراین طی ۲ ماه نخست امسال تولید خودرو ۲۹ درصد و فروش خودرو ۱۰ درصد کاهش یافته است که البته عمده دلیل این اتفاق توقف تولید کوییک 

معمولی در پارس خودرو و افت تولید گروه پژو در ایران خودرو بوده است.
در مجموع اگر قرار بود وعده وزیر صمت مبنی بر تولید یک میلیون و ۷۰۰ هزار دســتگاه خودرو در ســال جاری محقق شــود باید طی ۲ ماهه امسال بالغ 

بر ۲۸۳ هزار دستگاه خودروی سواری تولید می شد اما در حال حاضر بالغ بر ۱۲۲ هزار دستگاه خودرو تولید شده که یک فاصله ۵۷ درصدی با وعده ها دارد.

 افت ۳۸ درصدی تولید ایران خودرو
ایران خودرو در ماه نخست سال ۱۴۰۳ توانسته ۲۹ هزار و ۳۷۰ دستگاه از خانواده پژو تولید کند که از این میزان ۲۸ هزار و ۶۶ دستگاه را فروخته است. 
این در حالیســت که در مدت مشــابه پارســال ۴۵ هزار و ۷۰۸ خودرو در گروه پژو تولید شده بود که از این میزان هم ۳۹ هزار و ۶۲۳ دستگاه به فروش رفته 

بود. بنابراین در ۲ ماه امسال در گروه پژو بالغ بر ۱۶ هزار و ۳۳۸ دستگاه کمتر تولید و به تبع آن بالغ بر ۱۱ هزار و ۵۵۷ دستگاه کمتر فروخته شده است.
نکته قابل توجه آنکه در ۲ ماهه امسال یک هزار و ۳۰۴ دستگاه از گروه پژو در پارکینگ های ایران خودرو مانده است.

همچنین ایران خودرو در ۲ ماه نخست امسال ۹ هزار و ۲۸۸ دستگاه از گروه سورن تولید کرده که از این میزان ۹ هزار و ۷۲۸ دستگاه به فروش رفته است. 
این شاخص ها در مدت مشابه پارسال به ترتیب ۶ هزار و ۹۹۷ دستگاه و ۴ هزار و ۵۷۳ دستگاه بود. بنابراین تولید و فروش خودروهای گروه سورن نسبت به 

پارسال افزایش یافته است که به نظر می رسد ایران خودرو با کاهش ظرفیت تولید گروه پژو، نسبت به رشد تولیدات گروه سورن اقدام کرده است.
در ۲ ماه نخست امسال ۱۱ هزار و ۸۱۷ دستگاه خودروی دنا تولید شده که از این میزان ۱۱ هزار و ۴۶۵ دستگاه فروخته شده است. در ۲ ماه پارسال ۱۲ هزار 
و ۳۹۱ دستگاه دنا تولید و ۸ هزار و ۸۳۸ دستگاه به فروش رسیده بود. بنابراین اگرچه تولید دنا در ۲ ماهه کاهش یافته اما فروش این خودرو افزایش یافته است.

 افت ۲۹ درصدی تولید خودرو؛ فاصله ۵۷ درصدی تولید با وعده وزیر صمت
از خودروی رانا نیز در ۲ ماه امسال ۲ هزار و ۶۴۰ دستگاه تولید شده که از این میزان ۲ هزار و ۵۷۱ دستگاه به فروش رفته است. تولید رانا در مدت مشابه 

پارسال یک هزار و ۳۶۵ و فروش این محصول یک هزار و ۲۱۷ دستگاه بود. بنابراین تولید و فروش این خودرو نیز افزایشی شده است.
در فروردین و اردیبهشت امسال ۷ هزار و ۶۰۰ دستگاه تارا تولید شده که از این میزان ۷ هزار و ۵۱۴ دستگاه فروخته شده است. در ۲ ماهه پارسال ۶ هزار 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/03/22
شماره : 1653

دستاوردهای دولت شهید رئیسی در حوزه سلامت

امضای ۴۴ سند همکاری میان ایران و تاجیکستان

وزیر بهداشت، به تشریح دستاوردهای دولت شهید رئیسی در حوزه سلامت پرداخت.
بهرام عین اللهی، در برنامه تلویزیونی، به دســتاوردهای دولت شــهید رئیسی در 
حوزه سلامت پرداخت و گفت: شورای عالی سلامت و امنیت غذایی تا پیش از دولت 
رئیسی، تقریباً تعطیل بود ولی شهید رئیسی شخصاً در سه جلسه این شورا شرکت و 
دستورات خوبی را هم در حوزه های گوناگون مختلف از جمله ایمنی غذا صادر کرد.

وی افزود: یکی از مهمترین اولویت های شهید رئیسی، توجه ایشان به حوزه سلامت 
در مناطق محروم بود به همین دلیل بحث بیمه همگانی را در دســتور کار قرار داد؛ 
به این ترتیب پنج دهک پایین جامعه زیر پوشــش بیمه سلامت قرار گرفتند. یکی 
دیگر از خدمات مهم این دولت، رایگان شــدن درمان کودکان زیر هفت سال است، 

این مسئله به خصوص برای نسل فردا و آینده کشور اهمیت دارد.
وزیر بهداشــت با بیان اینکه در دولت سیزدهم، عمل جراحی تمام کودکانی که 
نیاز به کاشــت حلزون شنوایی داشتند به صورت رایگان انجام شد، گفت: این عمل 
حدود یک میلیارد تومان هزینه در بر دارد و این دســتور شخص شهید رئیسی بود. 

خوشبختانه صف انتظار کاشت حلزون شنوایی در کشور صفر شد.
عیــن اللهی تصریح کرد: در این مدت صندوق بیماران خاص و صعب العلاج هم 
تشکیل شده که در سال نخست با ۵ هزار میلیارد تومان شروع به کار کرد و بودجه 

آن در سال جاری به ۱۲ هزار میلیارد تومان رسیده است.
وزیر بهداشــت گفت: در بحث جوانی جمعیت، قانونی مترقی توســط مجلس به 
تصویب رســید که آخرین سخنرانی و برنامه شهید رئیسی در سالن اجلاس سران، 

در مورد اهمیت جوانی جمعیت بود که نشان دهنده اهمیت بالای مسئله برای شهید 
جمهور بود. از ســوی دیگر درمان ناباروری در مراکز دولتی تا ۹۰ و مراکز خصوصی 
تا ۷۰ درصد در دولت سیزدهم تحت پوشش قرار گرفت که در راستای اجرای قانون 

جوانی جمعیت است.
عین اللهی با اشاره به تاکید ویژه رئیس جمهور شهید بر ضرورت مشورت گرفتن 
از متخصصان و صاحب نظران، تاکید کرد: گاهی افرادی خارج از حوزه تخصصی یک 
وزارتخانه، منتقد امور هســتند، در عین حال شــهید رئیسی انسانی تحول گرا بود و 
همین مســئله توسط برخی به نقد کشیده می شد.؛ یکی از مسائل مهم که او بر آن 

تاکید داشت، سلامت پیشگیری محور به جای درمان محور بود به همین دلیل برنامه 
ملی سلامت خانواده را در دستور کار قرار دادیم که با اجرای این برنامه، هر ایرانی با 

کد ملی، دارای پرونده الکترونیک و مراقب سلامت می شود.
وی تصریح کرد: هر کار تحول گرایی با نقدهای جدی مواجه می شود که باید دید 
کدام نقد درست و کدام نادرست است، شهید رئیسی اهل بحث و تبادل نظر بود و به 

حرف منتقدان کاملًا توجه می کرد و برای این کار وقت می گذاشت.
عین اللهی گفت: یکی از مهم ترین تحولاتی که با پیگیری شخص شهید رئیسی 
صورت گرفت، به اتمام رســاندن پروژه های نیمه تمام اســت، در این مدت ۱۷ هزار 
تخت بیمارســتانی در اختیار مردم قرار گرفت و برخی از این بیمارســتان ها مانند 
بیمارســتان امام خمینی )ره( شهریار، سال ها و دهه ها بود که متروکه مانده بودند. 
در طول چهار ماه دو هزار تخت به سیســتم درمانی تهران اضافه شده، رکوردی که 

تکرار آن بسیار دشوار است.
وی افزود: دو هزار و ۷۰۰ پروژه بهداشتی در دولت سیزدهم در سراسر کشور به 
بهره برداری رســید، همچنین در این مدت ۲۵ هزار نیروی انسانی مورد نیاز وزارت 
بهداشت، استخدام شدند. یکی از مهم ترین مسائل حوزه سلامت کشور، نیروی انسانی 
است و با تاکید شهید رئیسی به عنوان رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی، ۲۰ درصد 
به ظرفیت پذیرش رشــته های پزشکی افزوده شد. این افزایش ظرفیت ها شامل ۶۵ 
درصد افزایش در رشته هایی تخصصی، ۵۰ درصد در رشته های فوق تخصصی و ۲۵ 

درصد در رشته های فلوشیپ و تکمیلی می شود.

سفیر تاجیکســتان در ایران با اشاره به گسترش روابط تهران و دوشنبه در چند 
سال اخیر، گفت: با سفر روسای جمهور ایران و تاجیکستان، در سه سال گذشته ۴۴ 

سند همکاری بین دو کشور امضا شده است.
نظام الدین زاهدوف در دیدار با رئیس ســازمان نقشه برداری ایران برای پیگیری 
توافقات انجام شده بین دو کشور، اظهار داشت: در چند سال گذشته شاهد گسترش 

روابط سیاسی، اقتصادی و فرهنگی بین دو کشور هستیم.
وی دیدارهای روسای جمهور دو کشور در چند سال گذشته را سازنده  ارزیابی کرد 
و افزود: در سال ۱۴۰۰ نخستین سفر شهید آیت الله رئیسی به تاجیکستان انجام و 
پس از آن در سال ۱۴۰۱ سفر »امامعلی رحمان« رهبر و رئیس جمهور تاجیکستان 
به ایران انجام شد. همچنین در سال گذشته دوباره شهید رئیسی به تاجیکستان سفر 
داشتند؛ یعنی در مدت سه سال گذشته سه سفر در سطح عالی داشتیم که در این 

سفرها توافقات بسیار خوبی برای همکاری های دو کشور به دست آمد.
ســفیر تاجیکستان در ایران ادامه داد: در این سه سفر ۴۴ سند دوجانبه همکاری 

بین دو کشــور به امضا رسیده است؛ البته بهمن ماه سال گذشته نیز رئیس مجلس 
ملی تاجیکستان به منظور تقویت همکاری های دوجانبه به تهران سفر کرد.زاهدوف 
گفت: ارتباطات ســازنده سیاسی در سطح عالی و هدفمندانه ادامه دارد و اطمینان 

دارم پس از انتخاب رئیس جمهور جدید ایران نیز همکاری ها تداوم خواهد داشــت؛ 
همچنین امامعلی رحمان رئیس جمهور تاجیکســتان و »محمد مخبر« سرپرســت 

ریاست جمهوری ایران به تازگی مذاکراتی برای تقویت روابط داشتند.
وی به گسترش روابط اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری تاجیکستان 
در چند سال اخیر اشاره و بیان کرد: حجم تجارت دو کشور در سال ۱۳۹۹ حدود ۵۷ 
میلیون دلار بود که در ســال گذشته به ۲۷۰ میلیون دلار رسید. روسای جمهور دو 
کشــور توافق کرده بودند که در سال های نزدیک حجم تجارت به ۵۰۰ میلیون دلار 

برسد که این روند افزاینده، رشد همکاری های دو کشور را نشان می دهد.
سفیر تاجیکستان در ایران گفت: توافقی که روسای جمهور دو کشور برای افزایش 

حجم مبادلات تجاری داشتند، می تواند در سال های آینده عملی شود.
زاهدوف با اشاره اشتراکات فرهنگی دو کشور، تاکید کرد: همکاری های فرهنگی 
زمینه ســاز رشــد همکاری ها در همه زمینه ها است و در ســال ۱۴۰۱ در دو کشور 

هفته های فرهنگی برگزار شد.

و ۱۵۴ دســتگاه تولید و ۵ هزار و ۶۹۵ دستگاه به فروش رفته بود. بنابراین 
تولید و فروش این خودرو هم افزایشی شده است.

در ۲ ماه امسال یک هزار و ۷۹۹ دستگاه هایما تولید شده اما در مقابل یک 
هزار و ۸۸۳ دستگاه فروخته شده است که به نظر می رسد خودروهای مانده 
در پارکینگ تحویل متقاضیان شده است. در ۲ ماهه پارسال ۲ هزار و ۳۰۸ 

دستگاه هایما تولید و ۲ هزار و ۱۴۸ دستگاه فروخته شده بود.
در بخش سایر محصولات ۲ هزار و ۸۷۸ دستگاه تولید شده اما ۵ هزار و 
۶۹۷ دستگاه به فروش رفته است. این شاخص ها در ۲ ماه پارسال به ترتیب 

یک هزار و ۷۰۳ دستگاه و یک هزار و ۷۰۶ دستگاه بود.
در مجموع در ۲ ماهه امسال ۶۵ هزار و ۳۹۲ انواع خودرو در ایران خودرو 
تولید و در مقابل ۶۶ هزار و ۹۲۴ دستگاه به فروش رفته است. این در حالیست 
که مدت مشابه پارسال ۱۰۵ هزار و ۴۰۵ دستگاه خودرو تولید و ۶۳ هزار و 
۸۰۰ دستگاه فروخته شده بود. البته آنطور که ایران خودرو در صورت مالی 
خود اعلام کرده در این بازه زمانی ۶ هزار و ۶۷۷ دستگاه خودرو تولید کرده 

اما تجاری سازی نکرده است.
بر این اســاس تولید خودرو در ایران خودرو ۳۸ درصد با کاهش مواجه 

شده است.

 تولید در سایپا هم ۱۰ درصد کاهش یافت
گروه خودروسازی سایپا در ۲ ماه امسال ۳۰ هزار و ۱۲۳ دستگاه از خانواده 
X۲۰۰ )تیبا، کوییک، ساینا( تولید کرده و در مقابل ۲۶ هزار و ۶۵۵ دستگاه 
فروخته است. ۲ ماهه پارسال ۳۸ هزار و ۸۹۷ دستگاه از این گروه تولید شده 
و ۳۳ هزار و ۵۸۶ دســتگاه فروخته شده بود. بنابراین بالغ بر ۳ هزار و ۴۶۸ 

دستگاه کمتر تولید شده است.
در ۲ ماه نخست امسال ۸ هزار و ۹۰۳ دستگاه شاهین تولید شده و ۸ هزار 
و ۵۶۶ دستگاه به فروش رفته است. در ۲ ماهه پارسال ۷ هزار و ۹۰۸ دستگاه 
شــاهین تولید و ۷ هزار و ۱۴۶ دستگاه فروخته شده بود. بنابراین تولید این 

خودرو افزایشی شده است.
طی ۲ ماه امســال ۱۰ هزار و ۶۳۲ دســتگاه وانت ۱۵۱ تولید و ۹ هزار و 
۵۳۷ دستگاه فروخته شده است. در مدت مشابه پارسال از این خودرو ۷ هزار 

و ۸۴۱ دستگاه تولید و ۸ هزار و ۶۸۵ دستگاه فروخته شده بود.
در بخش سایر محصولات هم ۳ هزار و ۳۳۹ دستگاه تولید اما ۲۲۱ دستگاه 

به فروش رفته است.
در مجموع سایپا در ۲ ماه امسال )بدون در نظر گرفتن تولید وانت ۱۵۱( 
۴۲ هزار و ۳۶۵ دستگاه انواع خودروی سواری تولید و در مقابل )بدون در نظر 
گرفتن فروش وانت ۱۵۱(  ۳۵ هزار و ۴۴۲ دستگاه فروخته شده است. سایپا در 
۲ ماه پارسال ۴۶ هزار و ۸۰۵ دستگاه تولید و ۴۰ هزار و ۷۳۲ دستگاه خودرو 
فروخته بود. بنابراین در ۲ ماهه امسال نسبت به مدت مشابه پارسال ۴ هزار 
و ۴۴۰ دستگاه کمتر تولید شده که عمدتاً مربوط به خانواده X۲۰۰ می شود.
بر این اساس تولید خودرو در سایپا ۱۰ درصد با کاهش مواجه شده است.

 توقف تولید کوییک معمولی در پارس خودرو
گروه خودروسازی پارس خودرو )زیرمجموعه سایپا( در ۲ ماه امسال ۱۳ 
هزار و ۹۷۶ دســتگاه از گروه Q۲۰۰ تولید کرده و در مقابل ۷ هزار و ۹۸۷ 
دستگاه فروخته است. در دو ماهه پارسال ۱۱ هزار و ۸۹۶ دستگاه از این گروه 

تولید و ۱۰ هزار و ۱۷۸ دستگاه به فروش رفته بود.
از خودروی جدید سهند نیز ۱۳۲ دستگاه در ۲ ماه نخست امسال تولید 

شده است.

 افت ۲۹ درصدی تولید خودرو؛ فاصله ۵۷ درصدی تولید با وعده 
وزیر صمت

تولید کوییک معمولی دنده ای هم در پارس خودرو صفر بوده در حالی که 
فروردین پارسال از این خودرو ۷ هزار و ۲۳۵ دستگاه تولید و فروخته شده بود.

در اردیبهشت ماه پارس خودرو اقدام به تولید ساینا - هم کرده که توانسته 
۵۴۶ دستگاه از این خودرو تولید کند.

در مجموع در ماه نخســت امسال پارس خودرو ۱۴ هزار و ۶۵۴ دستگاه 
خودرو تولید و در مقابل ۷ هزار و ۹۸۷ دستگاه فروخته است. پارس خودرو 
در ۲ ماه پارســال ۱۹ هزار و ۱۳۱ دســتگاه خودرو تولید و ۱۷ هزار و ۴۱۳ 
دستگاه فروخته بود. بنابراین در ۲ ماهه امسال نسبت به مدت مشابه پارسال 
۴ هزار و ۴۷۷ دستگاه کمتر تولید شده است که عمدتاً مربوط به توقف تولید 
کوییک معمولی دنده ای می شود.بر این اساس تولید خودرو در پارس خودرو 

با ۲۴ درصد کاهش مواجه شده است.

در ۲ ماه امسال یک 
هزار و ۷۹۹ دستگاه 

هایما تولید شده اما در 
مقابل یک هزار و ۸۸۳ 
دستگاه فروخته شده 

است که به نظر می رسد 
خودروهای مانده 

در پارکینگ تحویل 
متقاضیان شده است. 

در ۲ ماهه پارسال ۲ 
هزار و ۳۰۸ دستگاه 

هایما تولید و ۲ هزار و 
۱۴۸ دستگاه فروخته 

شده بود.
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تأمین مالی غیر تورمی تولید رویکرد دولت سیزدهم 

ابوالفضل حمیدی      |     دولت سیزدهم با هدف تأمین مالی غیرتورمی بخش تولید، توسعه ابزارهای تأمین مالی زنجیره ای را در دستور 
کار بانک مرکزی قرار داد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 وزیر جهادکشاورزی از تشکیل قرارگاه توسعه صادرات خبر داد و گفت: افزایش صادرات در سال گذشته عامل بهبود تراز تجاری، تامین آرامش بازار و پایداری تولید بوده است.
به گزارش از وزارت جهادکشــاورزی، »محمدعلی نیکبخت« در گردهمایی جوانان و نخبگان وزارت جهاد کشــاورزی با اشاره به اینکه واردات بنیان تولید را سست می کند، افزود: نخبگی در 

صادرات نیاز امروز کشاورزی برای توسعه، ارزآوری و اشتغال زایی است، از این رو ضرورت دارد قرارگاه توسعه صادرات برای دستیابی به هدفگذاری صادراتی با رویکرد جهشی تشکیل شود.
وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: در این قرارگاه با بهره گیری از همه ظرفیت دستگاه های اجرایی، صادرات محصولات و کالاهای کشاورزی تسهیل می شود.

وی، یکی از راه های جذب سرمایه گذاران را کاهش زمان صدور مجوزها دانست و تصریح کرد: کاهش زمان صدور مجوزها در بخش کشاورزی باعث جذب سرمایه های معطل فراوان در کشور می شود.
نیکبخت در جمع جوانان و نخبگان معاونت ها و سازمان های ملی و استانی وزارت جهاد کشاورزی با تبیین برنامه های کلان وزارتخانه، افزود: مفهوم عملیاتی »مشارکت مردم« این است که 

تعاونی ها به نمایندگی از مجامع مردمی با کم کردن فاصله مزرعه تا بازار، سود حاصل را میان تولیدکننده واقعی و مصرف کننده نهایی توزیع کنند.

اقدام متمرکز دستگاه های 
اجرایی برای تسهیل 
صادرات

علی رغم تلاش صندوق 
ملی مسکن و دستور 

مستقیم رئیس جمهوری 
سازمان برنامه و بودجه 

موظف است تا پایان 
سال ۳۰ همت را تکمیل 

کند؛ همچنین قول 
قطعی رئیس سازمان 

برنامه و بودجه در 
دی ماه سال گذشته که 
مقرر شد حداکثر ظرف 
دو هفته ۲۰ همت از ۳۰ 

همت تخصیص یابد، که 
متأسفانه تاکنون واریز 

نشده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1403/03/22
شماره : 1653

کارشناسان براین باورند است که در بحث مهم تأمین مالی، 
نباید تمرکز مستمر بر استفاده از منابع نظام بانکی و پول پرقدرت 
بانک مرکزی بود و دستیابی به اهداف توسعه ای کشور مستلزم 
یافتن روش های جدید و جایگزین تأمین مالی اســت تا در این 
شرایط هم، رشد اقتصادی تحقق یابد و هم، کنترل تورم عملیاتی 
گردد.بانک مرکزی در راستای مأموریت خود مبنی بر تنظیم و 
اجرای سیاســت پولی و با هدف افزایش کارایی سیاســت های 
اعتباری و تعادل بخشی به ترازنامه بانک ها و بهبود شاخص های 
سلامت شــبکه بانکی، رویکرد ارتقای شــیوه های تأمین مالی 
ســرمایه در گردش را با استفاده از پیاده سازی نظام تأمین مالی 
زنجیره ای در دستور کار قرار داد و اداره تأمین مالی زنجیره تولید 
را در سال ۱۴۰۰ در بانک مرکزی ایجاد نمود که براین اساس، با 
توسعه تأمین مالی زنجیره ای، زمینه بهبود مدیریت سرمایه در 
گردش بنگاه های تولیدی فراهم گردیده اســت.در این روش، به 
جای شیوه سنتی دریافت تسهیلات مستقیم توسط بنگاه های 
اقتصادی، فرآیند تأمین مالی بنگاه ها به صورت پیوسته و در طول 

زنجیره های تأمین و مبتنی بر جریان واقعی کالا و خدمت صورت 
می گیرد. با توجه به تنوع روش ها و ابزارهای مورد اســتفاده در 
تأمین مالی زنجیره ای، ابزارهای زیر طراحی و به شــبکه بانکی 
کشور عرضه شده اند.مهمترین اقدامات در راستای توسعه سهم 

ابزارهای تأمین مالی زنجیره ای به این شرح است:
اوراق گواهی اعتبار مولد )گام(: ابزاری برای تأمین مالی سرمایه 
در گردش بنگاه های اقتصادیدر بازه زمانی مرداد ماه سال ۱۴۰۰ تا 
پایان اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳، معادل ۴۱۲ فقره اوراق گام به 
ارزش ۷۰۹ هزار میلیارد ریال توسط ۱۷ بانک عامل برای تأمین 
مالی سرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی در رشته فعالیت های 
متنوعی از جمله خودروسازی، لوازم خانگی، صنایع غذایی، صنایع 

دارویی، پتروشیمی، فلزات و سایر صنایع منتشر شده است.
در سال ۱۴۰۳ ســقف ضمانت بانک های عامل معادل ۳۵۰ 
هزار میلیارد تومان تعیین و به شرح جدول زیر به بانک ها ابلاغ 
گردیدکه از این میزان مبلغ ۲۷۰ هزار میلیارد تومان مربوط به 

اوراق گام می باشد.

در راستای گسترش استفاده از اوراق گام در تأمین مالی بخش های مختلف صنعت و تعمیق 
بازار آن و با رویکرد روان ســازی و تسهیل گری استفاده از آن،    بر اساس مصوبه اسفندماه سال 
گذشته شورای پول و اعتبار، انتقال اوراق گام به بازار سرمایه برای متقاضی اول حداکثر ۲۵درصد، 
متقاضی دوم حداکثر ۵۰درصد و متقاضی ســوم و بعد از آن حداکثر ۷۵درصد می باشــد. این 
موضوع ضمن افزایش تقاضا برای اوراق، سبب تشویق استفاده کنندگان از این اوراق به گردش بین 
زنجیره ها و نهایتاً تعمیق بخشی اوراق خواهد شد.همچنین با هدف افزایش کارایی اوراق گام در 
راستای زنجیره تولید، »آیین نامه اجرایی پذیرش اوراق گواهی اعتبار مولد )گام( در دستگاه های 
اجرایی« در جلسه مورخ ۰۲/ ۱۲/ ۱۴۰۲  هیأت وزیران تصویب و طی نامه شماره ۲۲۸۹۲۶ در 
تاریخ ۱۳/ ۱۲/ ۱۴۰۲  معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شــد. در این راستا آئین نامه فوق طی نامه 

شماره ۰۲/۳۰۸۱۰۱ مورخ ۱۶/ ۱۲/ ۱۴۰۲  به شبکه بانکی ابلاغ شده است.

 کارت رفاهی متصل به اوراق گام: توســعه کارت اعتباری در پرداخت تسهیلات 
خرد بانکی

در راستای توسعه استفاده از کارت اعتباری در پرداخت تسهیلات خرد بانکی، بانک مرکزی 
اقــدام به طراحــی ابزاری جهت تأمین مالی خانوار بر پایــه اوراق گام با عنوان »کارت رفاهی 
متصل به اوراق گام« کرده اســت که     بر این اساس، شیوه نامه آن تهیه و در بیست و هفتمین 
جلسه کمیسیون عملیات پولی و اعتباری مورخ ۰۳/ ۱۱/ ۱۴۰۲  به تصویب رسید و در پنجاه و 
سومین جلسه مورخ ۱۰/ ۱۱/ ۱۴۰۲  هیأت عامل نیز تائید شد و طی نامه شماره ۰۲/۳۱۰۳۹۶ 
مورخ ۱۹/ ۱۲/ ۱۴۰۲  به شــبکه بانکی کشــور ابلاغ شده است. سه بانک به صورت آزمایشی در 
حال پیاده ســازی ابزار کارت رفاهی متصل به اوراق گام هســتند. انتظار می رود با بهره برداری 
از این ابزار علاوه بر تأمین مالی خانوارها مبتنی بر اعتبار اوراق گام زمینه افزایش عرضه برای 

تولیدات صنعتی کشور در حوزه محصولات نهایی به ویژه در حوزه لوازم خانگی فراهم گردد.

برات الکترونیکی: ابزاری نوین برای گسترش تأمین مالی زنجیره تولید
به منظور گســترش تأمین مالی زنجیره تولید و اجرایی سازی شیوه نامه اجرایی استفاده از 
برات الکترونیکی )که طی بخشنامه شماره ۲۸۳۹۶۲  /۰۰ مورخ ۲۹/ ۰۹/ ۱۴۰۰  به شبکه بانکی 
کشور ابلاغ شده است( سقف ضمانت برات الکترونیکی و سایر ابزارهای های زنجیره ای برای سال 
۱۴۰۳، مبلغ ۸۰۰ هزار میلیارد ریال تعیین و ابلاغ شــده است.در اردیبهشت سال ۱۴۰۳ این 
بانک با همکاری وزارت امور اقتصادی و دارایی و مشارکت دو بانک استفاده از برات الکترونیکی 

عملیاتی گردید و هم اکنون در حال تعمیم و پیاده سازی آن به کل شبکه بانکی می باشد.

 فاکتورینگ: ابزاری برای حمایت از کالای ایرانی
در راستای فراهم سازی پذیرش مطالبات قراردادی )فاکتورینگ( )در راستای اجرای تکالیف 
مقرر در بند )ع( تبصره )۷( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور بر مبنای ماده )۸( قانون حداکثر 
استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی مصوب مورخ ۱۵/ ۰۲/ ۱۳۹۸  
مجلس شورای اسلامی و آئین نامه اجرایی آن( پس از بررسی کارشناسی موضوع اجرای تبصره 
)۲( ماده )۲۰( آئین نامه اجرایی ماده )۸( قانون مذکور )در خصوص رفع محدودیت انتقال ذینفع 
ضمانت نامه های بانکی( در اداره مطالعات و مقررات بانکی و نهایتاً پس از تأیید کمیسیون مقررات 
و نظارت مؤسسات اعتباری و مصوبه شورای پول و اعتبار، دستورالعمل ناظر بر ضمانت نامه بانکی 
)ریالی( با اصلاحات لازم طی بخشنامه شماره ۵۵۵۶۸  /۰۲ مورخ ۱۰/ ۰۳/ ۱۴۰۲  به شبکه بانکی 
کشور ابلاغ شد.در همین راستا، دستورالعمل ناظر بر پذیرش مطالبات قراردادی توسط شبکه 
بانکی نیز پس از تصویب در کمیسیون عملیات پولی و اعتباری و کمیسیون فرعی شورای پول 
و اعتبار، در جلســه مورخ ۱۰/ ۱۱/ ۱۴۰۲  شــورای پول و اعتبار تصویب و طی بخشنامه شماره 
۰۲/۲۸۰۵۱۷ مورخ ۱۵/ ۱۱/ ۱۴۰۲  به شبکه بانکی ابلاغ شد. همچنین شیوه نامه اجرایی آن نیز که 
در بیست و هشتمین جلسه کمیسیون عملیات پولی و اعتباری مورخ ۱۸/ ۱۱/ ۱۴۰۲  به تصویب 
رسیده بود، طی نامه شماره ۲۸۸۶۱۳ /۰۲ مورخ ۲۵/ ۱۱/ ۱۴۰۲  به شبکه بانکی ابلاغ گردیده است.

  سال گذشته ۲۰۰ همت تسهیلات به 
بخش کشاورزی پرداخت شد

سرپرست بانک کشاورزی گفت: تسهیلات 
بخش کشاورزی در سال گذشته ۲۰۰ همت بود 
و پیش بینی می شــود امسال میزان تسهیلات 

افزایش پیدا کند.
 وهب متقی نیا، سرپرســت بانک کشاورزی 
در ســی و یکمین دوره نمایشــگاه بین المللی 
ایران آگروفود، بزرگترین رویداد تجاری در حوزه 
کشاورزی، صنایع غذایی، ماشین آلات و صنایع 
وابسته در جمع خبرنگاران گفت: هفته گذشته 
مرحله سوم مطالبات گندم کاران به مبلغ ۳۰.۳ 

همت پرداخت شد.
وی افزود: هر زمان منابع مالی مورد نطر تأمین 
و به بانک واریز شــود، به طور میانگین ۱.۵ روز 
بعد پول به حساب گندم کاران پرداخت می شود.

سرپرســت بانک کشاورزی در ادامه با اشاره 
به تســهیلات بخش کشــاورزی، اعــلام کرد: 
تســهیلات پرداخت شــده در ســال گذشته 
۲۰۰ همت بود و پیش بینی می شــود امسال 
تسهیلات افزایش پیدا کند.وی به مسئولیت های 
 اجتماعی بانک کشاورزی اشاره کرد و گفت: این

 بانک تمام وظایف خود در پرداخت وام ازدواج، 
فرزند و تســهیلات اشتغال روســتایی را انجام 

داده است.
سرپرســت بانک کشاورزی در مورد اشتغال 
روستایی نیز گفت: این بانک به عنوان عامل در 
وام اشتغال روستایی و اشتغال زنان به مسؤولیت 
اجتماعی خود عمل کرده و امسال هم از محل 
بازگشت تســهیلات حساب پیشرفت و عدالت 
اســتانی وام های ارزان بــه متقاضیان پرداخت 
می شود، اما هنوز وام از محل بودجه سال جاری 

شروع نشده است.
متقی نیــا در مورد اپلیکیشــن های بانک 
کشــاورزی گفت: ثبت نام و افتتاح حساب غیر 
حضوری و پرداخت غیر حضوری تســهیلات با 
اپلیکیشن های باران، پالیز در خدمت کشاورزان 

و مشتریان بانک کشاورزی قرار دارد.
به گفته سرپرســت بانک کشاورزی، چون 
این بانک به عنوان عامل پرداخت تســهیلات 
صندوق توســعه ملی است، تسهیلات ریالی از 
منابع صندوق توســعه ملی نیز برای متقاضیان 
ســرمایه گذاری در بخش کشــاورزی پرداخت 

می شود.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

   ۶۰ هزار خودروی فرسوده خارج شد
رئیس ستاد نوسازی ناوگان حمل ونقل، ضمن اشاره به خروج ۶۰ هزار خودروی فرسوده از چرخه  حمل ونقل و ترافیک کشور، به ارائه  مشوق های خوب جهت اسقاط 
خودروهای فرسوده در آیین نامه ماده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت خودرو تاکید کرد و گفت: این اسقاط نه تنها برای دارندگان خودروی فرسوده دارای جذابیت است 
که برای مراکز اسقاط نیز جاذبه دارد.مهران سالاریه در مراسم رونمایی از اقدامات و دستاوردهای دستگاه ها در دولت سیزدهم در حوزه کاهش آلودگی هوا، توسعه و 
نوسازی حمل و نقل عمومی درون شهری،  در سازمان محیط زیست برگزار شد، اظهار کرد: در سال جاری ۶۰ هزار خودروی فرسوده از چرخه ترافیک خارج شده است. 
با توجه به اینکه سال گذشته نیز بیش از ۷۲ هزار دستگاه خودرو اسقاط شد، بدین ترتیب در عمر کوتاه شکل گیری ستاد نوسازی ناوگان حمل ونقل، حدود ۱۳۰ هزار 

خودرو فرسوده را اسقاط کرده ایم.
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کشاورزی 

برق میناب ، پیشتاز در 
برقرسانی به روستاها و 

مناطق محروم

مهندس احمد حاتمی مدیر برق شهرستان میناب پیرامون عملکرد برق رسانی در روستاها و محلات این شهرستان گزارشی ارائه داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان ، مهندس حاتمی در ادامه این گزارش اظهار داشت :   جهت تامین برق مناطق مختلف شهرستان میناب در سال ۱۴۰۲ 

با بهره گیری از پست های هوایی به تعداد ۱۳ دستگاه در شبکه فشار متوسط به طول ۱۸ کیلومتر اقدامات شایان توجه انجام شده است.
مدیر برق شهرستان میناب اضافه کرد:   همچنین در شبکه فشار ضعیف به طول ۷ کیلومتر در مناطق و شهرک های مختلف مانند کمبیل، حکمی، کلاهی، هشتبندی و سندرک تلاش های 
فراوانی برای تامین برق مشترکان صورت گرفته است.مهندس حاتمی ادامه داد : توسعه و اصلاح روشنایی به طول ۱۰ کیلومتر، رفع افت ولتاژ با بهره گیری از ۱۶ دستگاه پست هوایی جهت 
اصلاح ولتاژ و رفع نوسان از دیگر اقدامات مدیریت برق ناحیه میناب است.مدیریت برق شهرستان میناب تلاش های وافری برای برق رسانی به مناطقی از روستاهای چاه اسماعیل، کلاهی، قاسم 

جلالی و چراغ آباد انجام داده است که رضایت مشترکان روستایی را بهمراه داشت.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/03/22
شماره : 1653

زمین چمن مصنوعی پارک نشاط در کوی کوثر افتتاح شد
همدان- فتانه ازانی - شهردار همدان گفت: به همت شهرداری منطقه چهار همدان، 
زمین چمن مصنوعی پارک نشــاط در کوی کوثر با صرف هزینه یک میلیارد و ۸۰۰ 

میلیون تومان، افتتاح و بهره برداری شد.
به گزارش روزنامه آوای اقتصاد، سید مسعود حسینی در مراسم افتتاح و بهره برداری 
از زمین چمن مصنوعی پارک نشاط کوی کوثر ضمن تسلیت درگذشت نماینده  سابق 
ولی فقیه در اســتان و امام  جمعه همدان و نماینده پیشــین مردم استان همدان در 
مجلس خبرگان رهبری اظهار کرد: امروز در آیین افتتاح این زمین ورزشــی را داریم 
و می توانیم تقدیم کودکان و نوجوان این منطقه از شهر کنیم که باید قدردان عوامل 

شهرداری منطقه چهار در اجرای این پروژه باشیم.
وی با اشاره به اینکه آیین اجرای پروژه زمین چمن مصنوعی سومین پروژه ای است 
که در ســال جاری در این منطقه برگزار شده است گفت: مدتی پیش نیز کلنگ زنی 
پارک یک هکتاری در بلوار آیت الله نجفی را در راســتایی افزایش ســرانه فضای سبز 
داشــتیم که در صورت همکاری لازم شــاهد اجرای پارک بانوان نیز در این منطقه از 

شهر خواهیم بود.
شــهردار همدان با بیان اینکه نماینده ولی فقیه در اســتان سفارشی در خصوص 
راه اندازی پارک بانوان داشتند و اهمیتی که به حوزه بانوان در شهرداری وجود دارد، 
دومین پارک بانوان شهر همدان را در دستور کار قرار دادیم افزود: با همکاری که در 

منطقه چهار شهرداری همدان وجود دارد، این پارک نیز احداث خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه در کنار پروژه هایی که رقم می خورد، اجرای پروژه های نیمه 
تمام را در دستور کار قرار دادیم و این جزو سیاست های شهرداری و شورای اسلامی 
شــهر همدان بوده اســت عنوان کرد: پروژه های نیمه تمام در شهرداری انجام شده و 
در کنار آن پروژه هایی در حوزه ترافیکی و سرمایه گذاری تعریف شده و در حال رقم 

خوردن است و همچین پروژه های جدید آغاز خواهد شد.
حسینی با بیان اینکه شــاهد بهره برداری پل بزرگ شهید سردار همدانی و اتمام 
عملیات اجرایی این پروژه بودیم گفت: دوربرگردان آن نیز مورد بهره برداری قرار گرفت 

که در کاهش معضلات ترافیکی این منطقه موثر بوده است.
وی با اشــاره به اینکه ســالها مردم این منطقه در خصــوص رودخانه کوی کوثر 
نارضایتی هایی داشــتند و طبق زمان بندی کار انجام شــد و پوشش این رودخانه در 
موعد مقرر با همکاری لازم به اتمام رســید گفت: فضای ســبز بلوار آیت الله نجفی را 
در دستور کار داریم و امیدواریم با بودجه ای که لحاظ شده این پروژه نیز انجام شود.

 ضرورت ورود سرمایه گذار در اجرای پارک فرامنطقه ای همدان
شــهردار همدان با بیان اینکه در ســطح شهر نیز اقدامات خوبی رقم می خورد که 
پارک ۲۴۰ هکتاری اکباتان پروژه بسیار مهمی است تا تقدیم شهروندان شود افزود: 
در این خصوص شــهرداری همدان اقدامات زیربنایی را طی ســال های گذشته انجام 
داده و بار دیگر کارهایی آغاز شده که امسال امیدواریم تکمیل شود وسرمایه گذارانی 

نیز وارد شوند تا به عنوان یک پارک فرامنطقه ای اجرایی شود.
وی با اشاره به اینکه پروژه هایی در مناطق شهرداری همدان انجام می شود و عدالت 
توزیع در خدمات وجود دارد و این مهم در حوزه رضایمندی مردم بسیار حائز اهمیت 
بوده اســت گفت: در کنار طرح های توسعه ای که شورای اسلامی شهر همدان تدوین 
کرده و سیاســت گذاری صورت گرفته، از پروژه های کوچک نیز غافل نیستیم و قطعا 

این رضایمندی زیادی را در بین مردم ایجاد خواهد کرد.
حســینی با بیان اینکه در ایام اربعین حســینی درخواست های در این منطقه در 
خصوص فراهم کردن امکانات ورزشــی بود و به این مهم اهتمام ورزیدیم افزود: کار 

شهرداری ایجاد زیرساخت است و امروز این زیرساخت تقدیم مردم اهالی می شود.
وی با اشــاره به اینکه کارهای این منطقه و به ویژه برنامه های فرهنگی به صورت 
مسجد محوری پیش می رود و به عنوان الگو در شهر مطرح است گفت: افتتاح زمین 

ورزشی نیز ذیل امور دیگر از کارهای مهمی بود که در آیین بهره برداری زمین چمن 
مصنوعی شــهرداری منطقه سه نیز آیت الله شــعبانی؛ امام جمعه همدان به این امر 

تاکید ویژه داشتند.
شهردار همدان با بیان اینکه در سطح شهر همدان در منطقه یک نیز زمین ورزشی 
طی چند روز آینده افتتاح خواهد شــد و افزود: در مناطق »دو« و »ســه« نیز مجدد 

پروژه های ورزشی را خواهیم داشت.
وی به اجرای زمین تنیس منطقه یک شهر همدان اشاره کرد و افزود: زمین پینت بال 

نیز در حال انجام است و سوارکاری را در پارک پردیسان داریم.

 آسفالت معبر کوی خرد در صورت همکاری مسئولان انجام می شود
حسینی با اشــاره به اینکه شهرداری همدان اقداماتی را در حوزه زیرساخت ها به 
منظور کسب رضایتمندی شهروندان انجام می دهد گفت: به خصوص در منطقه »سه« 
و »چهار« طرح های خوبی انجام شــده که موجب رضایتمندی شهروندان است و در 

کنار آن باید به دیگر پروژه ها نیز اهتمام ویژه ای داشته باشیم.
وی با اشاره به اینکه آسفالت معبر کوی خرد یکی از مشکلات مردم منطقه چهار 
است و باید مسئولان اهتمام جدی داشته باشند گفت: شهرداری آمادگی آسفالت را 
طبق تقاضاها و نیاز موجود دارد و مســئولان ذی ربط نیز هزینه تملک معبر را از ما 

مطالبه نکنند.
شــهردار همدان خاطرنشان کرد: به علت خارج از محدوده بودن معبر کوی خرد، 
شــهرداری در اجرای این کار تکلیفی ندارد اما با همکاری مســئولان مربوطه برای 

رضایتمندی مردم آن را انجام خواهد داد.

 اهمیت افزایش فضاهای ورزشی در شهر همدان
رئیس شورای اسلامی شهر همدان نیز با تبریک سالروز ازدواج امیرالمومنین )ع( 
و فاطمه زهرا)س( و تسلیت درگذشت آیت الله محمدی اظهارکرد: خوشبختانه شاهد 
افتتاح زمین چمن مصنوعی در این منطقه از شهر هستیم و آقای طهماسبیان؛ مدیر 
منطقه چهار زحماتی داشــتند تا فضای خوب و با نشــاطی برای کودکان و نوجوانان 

فراهم شود.
مسعود مسگریان با بیان اینکه این زمین چمن مصنوعی قطعا می تواند برای پرکردن 
اوقات فراغت موثر باشد و یک فضای بسیار سالم، اثرگذار و سازنده است گفت: امروزه 
هر آنچه بتوانیم این فضاهای ورزشی را بیشتر کنیم و نوجوانان بیشتری جذب شوند، 

مهم است تا بتوانیم در راستای حرکت به سمت انسان متکامل قدم برداریم.
وی با بیان اینکه خوشــبختانه شورای اسلامی شــهر همدان و شهرداری رویکرد 
تکاملی انســانها را دارد و سعی شــده در این راستا اقداماتی انجام گیرد افزود: امسال 
سال آخر شورای شهر دوره ششم است و سال برداشت که باید همه همت ما این باشد 

که پروژه های اثرگذار و بهتری را تقدیم مردم همدان کنیم.

 توجه به محلات کم برخوردار و رفع مشکلات شهروندان
مدیر شــهرداری منطقه چهار همــدان از بهره برداری زمین چمن مصنوعی پارک 
نشاط کوی کوثر این منطقه از شهرداری همدان خبر داد و گفت: برای این پروژه یک 

میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان هزینه شد.
علی طهماسبیان اظهار کرد: شهرداری منطقه چهار بیشترین مناطق توانمندسازی 
و کم برخوردار را در خود جای داده که به طبع کمبودها، مشکلات و نیازهایی در این 
مناطق وجود دارد که باید حل شود.وی با اشاره به اینکه شهرداری منطقه چهار منابع 
کمی نسبت به سایر مناطق شهر همدان دارد اما خوشبختانه با اولویت سنجی توانستیم 
بخش هایی از مشــکلات را در منطقه حل کنیم گفت: کوی کوثر نیز یکی از مناطق 

کم برخوردار شهر است که سعی کردیم در اولویت اقدامات قرار دهیم.
مدیر شهرداری منطقه چهار همدان بیان کرد: پوشش رودخانه کوی کوثر مشکلاتی 
را از لحاظ بهداشــتی، امنیتی و ایمنی ایجاد کرده بــود که با تاکیدات امام جمعه و 
فرماندار و نیز پشتیبانی اعضای شورای شهر و شهردار همدان خوشبختانه توانستیم این 
معضل اجتماعی را با اعتباری بالغ بر ۴ میلیارد حل کنیم و پوشش رودخانه انجام شود.

وی به مشکلات ترافیکی بلوار آیت الله نجفی اشاره کرد و افزود: در این زمینه نیز 
کندور به طول ۳۰۰ متر و با هزینه بالغ بر ۶ میلیارد تومان اجرا و طی دهه فجر سال 

گذشته افتتاح شد.
طهماسبیان با بیان اینکه پیاده رو این محله با هزینه حدود یک و نیم میلیارد تومان 
اجرایی شد گفت: یکی از معضلات کوی کوثر نداشتن فضای سبز مناسب بود و باید 
پارک بزرگی احداث می کردیم که خوشبختانه سال گذشته با پشتیبانی شورای شهر 

و تاکیدات شهردار محترم پارک یک هکتاری احداث شد.
وی از پیگیری احداث دومین پارک بانوان در کوی کوثر شــهر همدان خبر داد و 
افزود: رایزنی ها را با حوزه علمیه انجام شــده و توافقات و موافقت ها صورت گرفته که 
بعد از تایید شهر قم و تصویب شورای شهر ۱۰ میلیارد تومان اعتبار برای احداث این 

مجتمع تفریحی، رفاهی و مذهبی بانوان شهر همدان نیاز است.
مدیر شهرداری منطقه چهار همدان با بیان اینکه امروز زمین چمن مصنوعی نیز با 
توجه به نیاز کودکان و نوجوانان این منطقه افتتاح و تقدیم می شود خاطرنشان کرد: 

بالغ بر یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان برای این پروژه هزینه شده است.
وی با اشاره به اینکه سالهای گذشته توسط مدیران قبلی شهرداری فرهنگسرایی 
جنب مسجد کوی کوثر به عنوان مرکز فرهنگی و مذهبی ایجاد شده و خدماتی به مردم 
اهالی ارائه می شود افزود: این فرهنگسرا مورد استفاده کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان و سازمان فرهنگی شهرداری هم است و خدماتی مستقیم به مردم ارائه می 
شود و مسجد نیز پایگاه مذهبی بوده و در کنار آن مراکزی مانند پایگاه مقاومت وجود 

دارد و امروز نیز زمین چمن به این مجموعه اضافه شده است.
طهماســبیان با بیان اینکه تمام تلاش ما این بوده که روند عادلانه را در تخصیص 
اعتبارات در مناطق برخوردار و کم برخوردار داشته باشیم گفت: به گفته صاحب نظران 

این مهم خوشبختانه اتفاق افتاده است.

تدوین قانون مستقل تا تولید تجاری
کریم حسن پور|    اولویت های بخش کشاورزی؛ از هر شغلی برای فعالیت نیاز به جواز کسب دارد اما برای کشاورزی تصور این است که هر کس دوست دارد، 

می توان به کشت بپردازد؛ درحالی که کشاورزی در جهان یک شغل بوده و به مرور زمان پیچیده شده است.

  پیام مدیرعامل شــرکت نفت ستاره 
خلیج فارس به مناسبت فرا رسیدن سالروز 
ارتحال رهبر کبیر انقلاب اســلامی ایران و 

قیام 15 خرداد

مدیرعامل شرکت نفت ستاره خلیج فارس در 
پیامی فرارسیدن سالروز ارتحال رهبر کبیر انقلاب 

اسلامی ایران و قیام ۱5 خرداد را تسلیت گفت.
به گزارش روابط عمومی و بین الملل شــرکت 
نفت ســتاره خلیج فــارس، در پیــام »علیرضا 

جعفرپور« آمده است:
بسم الله الرحمن الرحیم

امام خمینی )ره( یک حقیقت همیشه زنده در 
قلب مســلمانان و مستضعفان جهان است، بزرگ 
مردی که با سلوک علمی وبا پیروی از دستورات 
اسلام، فصل نوینی در تاریخ پر فراز و نشیب این مرز 
و بوم آغاز نمود.۱۴ خرداد سالگرد رحلت جانگداز 
حضرت امــام خمینــی )ره( بنیانگذار جمهوری 
اســلامی ایران و شــهادت یاران ایشان در فاجعه 
قیام خونین ۱5 خرداد ۱۳۴۲ که بی شــک نقطه 
آغازین در شکل گیری و پیروزی انقلاب اسلامی 
ایران محســوب می شود را به مردم شریف ایران 
اسلامی تسلیت عرض نموده و امیدواریم با پاسداری 
از آرمان های والای بنیانگذار جمهوری اسلامی و 
ادامه دادن راه شــهدای انقلاب، زیر پرچم ایران 
اسلامی، برای سرافرازی و سربلندی این مرز و بوم 
بیش از پیــش تلاش کنیم.اینجانب ضمن عرض 
تسلیت به مناسبت فرارسیدن سالروز ارتحال آن 
عالم فرزانه و همچنین قیام خونین پانزده خرداد، 
تداوم مسیر در عمل به منویات امام راحل و آرمان 

های شهدای آن واقعه خونین را خواستارم.
علیرضا جعفرپور- مدیرعامل شرکت نفت ستاره 

خلیج فارس

  اهالی دوشنبه های رهایی گل کاشتند/ 
کمک به آزادی ۷ زندانی عمد

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛با کمک ۳۱۰ 
میلیون تومانی اهالی دوشــنبه های رهایی تعداد 
۷ زندانــی جرائم غیر عمد از زندان های اســتان 
یزد آزاد شــدند.به گزارش روابط عمومی ســتاد 
مردمی دیه اســتان یزد؛ جمعی از اهالی دوشنبه 
های رهایی به نمایندگی از شــرکت کنندگان در 
این برنامــه فرهنگی با اهدای مبلغ ۳۱۰ میلیون 
تومان زمینه آزادی ۷ زندانی جرائم غیر عمد را از 
زندانهای استان فراهم نمودند.مبلغ ۲۶۰ میلیون 
تومان از این مبلغ توسط یکی از خیرین حاضر در 
دوشنبه های رهایی اهدا شد که این خیر تمایلی 
به فاش شدن نام و تصویرش نداشت و 5۰ میلیون 
تومان نیز طی بازدید در دو هفته در قالب بازدید 
هفته )سی و ششم( و )سی و هفتم( توسط بازدید 
کنندگان از بناهای قدیمی یزد جمع آوری شــده 
بود.گفتنی است پویش دوشنبه های رهایی نزدیک 
به یک سال است که در استان یزد برگزار میشود 
و هر دوشنبه یک خانه قدیمی جهت بازدید عموم 
مردم انتخاب میگردد و بازدید کنندگان هر کدام 
مبلغی را در این بازدید جهت آزادی زندانیان جرائم 
غیر عمد اهدا میکنند که این پویش با اســتقبال 
بســیار خوب اهالی استان یزد همراه بوده است و 
تا کنون موجب آزادی تعدادی از زندانیان جرائم 

غیر عمد شده است.

 تجلیل از حاجی مشهدی مدیرکل امور 
مالیاتی استان گلستان 

در حاشیه مراســم یادواره شــهدای روستای 
کلاجان قاجار شهرستان گرگان از خدمات بسیجی 
مخلص و فعال در حوزه عفاف و حجاب تجلیل بعمل 
آمد .مومنی  : خبرنگار گلستان-   به گزارش روابط 
عمومی اداره کل مالیاتی استان گلستان ؛این مراسم 
در مســجد جامع روستای کلاجان قاجار با حضور 
سنگدوینی نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی 
،فرماندار گرگان ، معاون ستاد امر به معروف و نهی 
از منکر کشــور، بخشدار   و جمعی از مدیران کل 
دســتگاه اجرایی ، روسای ادارت شهرستان گرگان 
، آحاد مردم ، خانواده معزز شــهدا، و پرسنل سپاه 
و نیروی انتظامی  بعد از نماز مغرب وعشــا مورخ 

۱۷خرداد۱۴۰۳ برگزار گردید.

کارشناسان حوزه کشــاورزی درباره اولویت های این حوزه تاکید می کنند؛ 
بر اســاس اصل ۴۴ و آنچه در قانون تعریف شــده، »امور باید به مردم سپرده 
شود به ویژه در حوزه کشاورزی« که ۱۰۰ درصد بخش خصوصی است. دولت 
اینکه بخواهد در بخش خصوصی دخالت و فرمان خلق الســاعه داشــته باشد 

شایسته نیست.
مساله دوم، »تدوین قانون مستقل« در این حوزه است؛ مانند قانون اصناف در 
سطح بازار که 55 سال قبل مصوب شد در بخش کشاورزی هم قانون مستقل 

وجود داشته باشد که کشاورز تکلیف خود را در میدان فعالیت بداند.
»ایجاد فرصت رقابت برای تولیدات داخل« موضوع دیگری است. محصولات 
تولید داخل در میدان رقابت پیشتاز نیستند زیرا عنوان می شود کشاورز داخلی 
محصــول را با قیمت ارز آزاد تولید می کند در حالی که دولت، محصولات را با 

ارز دولتی وارد می کند که ارزان تر تمام می شود.
در راستای رعایت انصاف باید به بخش تولید هم یارانه پرداخت شود تا کشاورز 

نیز با ارز دولتی تولید و قیمت تمام شده پایین تر تولید کند.
برخی کارشناسان هم اشاره دارند، حوزه کشاورزی به لحاظ مبانی تئوری و 
جهت گیری کلی در سال های اخیر تولید محور بدون رویکرد پایداری جلو رفته 
اســت. اگر چه در شــعار زیاد به موضوع تولید پایدار اشاره شده، اما عملکرد از 
داده های بیرونی نشان می دهد موضوع پایداری به فراموشی سپرده شده است.

وضعیت آب و خاک، سن کشاورزان و میزان گرایش جوانان و سرمایه گذاری 
در کشاورزی این مساله را به خوبی نشان می دهد.

بنابراین، ضروری است جهت گیری کلی کشاورزی به شکل مبنایی بر اساس 
»تولید پایدار« برنامه ریزی شــود. در مســیر حاکم کردن این پایداری یکی از 

ابزارهای مهم قانون گذاری است.
در حوزه کشــاورزی پارامترهای گوناگونی وجود دارد که اگر آنها به موازات 
تولید و هم وزن آن پیش برده نشود پایداری در منابع موجود فعلی دچار آسیب 

جدی و جبران ناپذیری می شود.
در کشــت نخستین مؤلفه کشاورز است. تولید در کنار کشاورزان معنا پیدا 
می کند؛ بنابراین اگر »توجه کافی به وضعیت کشــاورزان، معیشــت، سلامت، 

منزلت اجتماعی و آینده شغلی« آنها نشود آسیب می بینند.
هر شغلی برای فعالیت نیاز به جواز کسب دارد اما برای کشاورزی تصور این 
اســت که هر کس دوســت دارد، می توان به کشت محصول بپردازد؛ در حالی 
که امروز کشــاورزی در جهان یک شــغل بوده و به مرور زمان کار کشاورزی 

پیچیده شده است.

بازدید میدانی از سایت نهضت ملی مسکن بخش بوشکان )شهر کلمه( دشتستان 

رئیس اداره راه و شهرسازی شهرستان دشتستان از بازدید میدانی از سایت نهضت 
ملی مسکن بخش بوشکان، شهر کلمه در شهرستان دشتستان جهت بررسی وضعیت 
آماده سازی اراضی خبر داد. به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی از بوشهر، 
زهرا هوائی رئیس اداره راه و شهرسازی شهرستان دشتستان در بازدیدی که به همراه 
معاون بنیاد مســکن انقلاب اسلامی استان، رئیس بنیاد مسکن شهرستان و شهردار 
کلمه از سایت نهضت ملی مسکن اظهار کرد: در جهت تسریع رفع مشکلات شهر کلمه 
و بررســی وضعیت آماده سازی اراضی و ارائه سریعترین راه  ممکن در حل مشکلات 
موجود این بازدید به عمل آمد.  هوائی افزود: ســایت مذکور در مرحله انجام مناقصه 
جهت مشــخص نمودن پیمانکار مبنی بر آماده سازی گذر و معابر اراضی است.وی از 
شــهرداری و بنیاد مســکن خواست در این خصوص پای کار آمده و در موضوع آماده 
ســازی پلاکها همزمان با اجرای معابر کمک کنند.هوائی بیان کرد: بلافاصله پس از 
انتخاب پیمانکار کار اجرا آغاز می گردد و با توجه به اینکه این طرح یکی از طرحهای 

مهم دولت بوده می بایســت با همکاری بیشتر دستگاهها هر چه سریعتر اقدام گردد 
تا متقاضیان بتوانند کار ساخت را شروع کنند.رئیس اداره راه و شهرسازی شهرستان 

دشتستان پس از آن به اتفاق بخشدار از ساختمان بخشداری در حال احداث این بخش 
نیز بازدید کرد و به رعایت مقررات در ســاخت و تســریع اتمام پروژه تاکید و افزود: 

تکمیل این پروژه با توجه به نبود ساختمان اداری مناسب بخشداری ضرورت دارد.
هوائی گفت: انتظار می رود در بازدید نزدیک آتی شاهد پیشرفت خوبی در پروژه 
باشــیم و کیفیت در اجرا را از مهمترین نکات ســاخت و ساز دانست و افزود رعایت 

مقررات ملی ساختمان الزامی است.
هوائی در ادامه بازدید به اتفاق رئیس دادگاه بخش و شهرداری کلمه از چند مورد 
از اراضی واقع در حاشــیه شــهر و بعضا« حریم بازدید نمود که اکنون جهت بررسی 
مبنی بر الحاق به اداره کل راه و شهرســازی ارسال شد.  زیراهی رئیس دادگاه بخش 
در خصوص تامین زمین نهضت ملی مسکن تاکید کرد و گفت: با عنایت به اینکه در 
شهر کلمه اراضی به صورت تپه ای و سخت است،  ضرورت دارد اراضی منفصل نزدیک 

به شهر که نیاز به تسطیح نداشته مجدد مورد بررسی بیشتری قرار گیرد.

به همت شهرداری منطقه چهارهمدان:



انرژی 
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

گسترش ازدواج وافزایش 
فرزندآوری با حذف رسوم 
غلط 

رئیس شورای اسلامی شهر یزد گفت: حذف رسوم غلط در جامعه باعث آسان تر شدن شرایط ازدواج و همچنین افزایش فرزندآوری و گسترش این فرهنگ اسلامی می شود و همه بخش های اداری 
و خصوصی در این زمینه تکلیف شرعی و قانونی دارند. عزیزالله سیفی رئیس شورای اسلامی شهر یزد در یکصد و نود و ششمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر یزد،ضمن تبریک سالروز ازدواج حضرت 
علی )ع ( وحضرت زهرا)س( افزود: فراهم کردن زمینه ازدواج جوانان به عنوان بهترین شفاعت بین 2 نفر نام برده شده و همه باید برای این فریضه الهی تلاش کنیم و زمینه ازدواج آسان را  فراهم کنیم. 
وی ادامه داد:همه باید با تأسی از اهل بیت)ع ( برای فراهم کردن شرایط ازدواج آسان  تلاش کنیم و رسالت بزرگی که به عهده داریم برای آینده بهتر نسل جوان که سرمایه های کشور هستند 
کمک کنیم چون ازدواج و فرزند آوری ضامن حفظ سلامت آینده کشور بوده و مسیرشکوفایی را تضمین می کند.رئیس شورای اسلامی شهر یزد در بخش دیگری از سخنان خود با تبریک روز صنایع 
دستی گفت: در استان یزد در همه شهرستان ها صنایع دستی مختص آن شهرستان وجود دارد و در مرکز استان نیز علاوه بر ترمه و دارایی بافی در بخش شیرینی جات نیز زبانزد هستیم.سیفی بیان 

کرد: امروز به عنوان روز جهانی صنایع دستی نامگذاری شده و این بخش با ذوق و هنر مردمان این سرزمین از گذشته های دور با خلق صنایع دستی بدیع همراه است.

  مدیــرکل میراث فرهنگی سیســتان و 
بلوچستان: حلقه های میانی بازوهای حمایتی 
مدیران هستند/ سانســور خبری انتقادات 

مردمی ممنوع

و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  مدیــرکل 
صنایع دستی سیستان و بلوچستان گفت: ارتباط  
مســتمر و اثربخش با حلقه های میانی، رابطان و 
دستیاران مردمی در ادارات کل و فرمانداری ها یک 
ضرورت است و باید به آنها به چشم بازوان حمایتی 

دستگاه نگاه کرد. 
به گزارش محسن تازه روز از سیستان و بلوچستان، 
محمدهادی طهرانی مقدم در گردهمایی دستیاران 
 مردمی سازی فرمانداران و مدیران کل استان سیستان 
و بلوچستان که در هفته صنایع دستی به میزبانی 
زاهدان برگزار شــد، بیان کرد: نقش دهی عملی به 
مردم و سهیم کردن آنها در حطیه های ایده پردازی، 
تصمیم گیری و تصمیم ســازی و نظارت و اجرا و 
ارتباط گیری مستمر و اثربخش با حلقه های میانی و 
شهروندان دغدغه مند منصف یک ضرورت غیرقابل 
انکار و جزو ملزومات اســت که باید رعایت شود و 
مدیران نیز به مردمی که دارای نظر و پیشنهادهای 
سازنده همراه با ارائه راهکار هستند باید به چشم 
بازوان حمایتی خود و دستگاه اجرایی نگاه کنند. 

و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  مدیــرکل 
صنایع دستی سیســتان و بلوچستان افزود: مردم 
عامه جامعــه به دلیل اینکه در کف میدان حضور 
دارنــد برخی از مشــکلات و کاســتی هــا را به 
خوبی لمــس می کنند و باید مســیری ســهل 
بــرای ارتباط گیــری و بیان نظرات آنهــا با مدیر 
 وجود داشته باشــد تا بتوانند دغدغه های خود را

 مطرح کنند و هرگز نباید انتقادات سازنده مردمی 
سانسور خبری شده و یا از مدیران پنهان شود که 
این مساله یک آسیب و آفت جدی محسوب می شود.

  ارتقاء فناوری سه سایت همراه اول در 
شهرستان کلاله 

ســه ســایت همراه اول در شهرستان کلاله به 
فناوری 4G ارتقاء یافتند . به گزارش روابط عمومی 
مخابرات منطقه گلستان ، مهندس ابوطالب نوری 
با اعلام این خبرافزود : با برنامه ریزی انجام شده و 
تامین تجهیزات مورد نیاز ، سه سایت همراه اول در 
مناطق مختلف شهرستان کلاله به فناوری 4G ارتقاء 
یافته و ارتباطات با کیفیت تر سیار را در اختیار اهالی 
قرار گرفته است .  رئیس اداره مخابرات شهرستان 
کلاله همچنین گفت :  توسعه ارتباطات سیار در این 
شهرستان چه در مناطق روستایی وچه شهری در 
دست اقدام می باشد . وی با تشریح اقدات انجام شده 
در راستای توسعه مخابرات گفت : در جهت توسعه 
و ارتقاء شبکه  تعداد ۳کافو نوری  ONU درمناطق 
بلوار مدنی ، میدان بسیج و همچنین ابتدای قوجمز 
نصب شده که با راه اندازی آنها ، کیفیت ارتباطات 
ثابت و اینترنت مشترکین افزایش یافته و برسرعت 
تبادل داده در شبکه مخابراتی نیز افزوده خواهد شد .

  اجرای آزمایشی طرح سرشماری صنعت 
چاپ در سمنان

ایسنا/سمنان مدیرکل امور چاپ و نشر وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی با اشاره به اجرای طرح 
آزمایشی سرشماری صنعت چاپ از استان سمنان، 
گفت: اجرای رسمی این طرح ملی از اول مرداد در 
سراسر کشور آغاز می شود.علی اکبر ابراهیمی امروز 
)2۱ خرداد ماه( در حاشــیه آیین آغاز اجرای این 
طرح در ســمنان، اظهار کرد: با توجه به شناختی 
که از استان ســمنان در این زمینه وجود داشت، 
این استان انتخاب شده است و مدت اجرای طرح 
آزمایشی سرشماری صنعت چاپ به مدت چهار روز 

در استان سمنان ادامه دارد.

پالایشگاه جام نگر 
بزرگترین پالایشگاه 
نفت جهان است که 

در هند واقع شده این 
پالایشگاه یا بهتر است 

بگوییم شهر پالایشگاهی 
در شمال غربی هند 

در ایالت گجرات قرار 
دارد. این مجتمع 

نخستین پالایشگاه 
کاملًا خصوصی هند و 

بزرگترین آن، در جهان 
است که با ظرفیت یک 

میلیون و ۲۴۰ هزار 
بشکه ای خود حدود 

یک چهارم از کل ظرفیت 
پالایشی کشور هند را 
به خود اختصاص داده 

است.

 توسعه صنعت پالایشگاهی در کشور حتی 
با واردات نفت

5

راهبرد رسانه ای جمهوری اسلامی در حمایت از فلسطین،همراهی جامعه دانشگاهی آمریکا را درپی داشت
راهبرد رسانه ای جمهوری اسلامی در حمایت از فلسطین،همراهی جامعه دانشگاهی 

آمریکا را درپی داشت
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی خوزستان با تاکید بر اینکه مهمترین رسالت و 
وظایفه اهالی رسانه روشنایی بخشی است گفت: در همین راستا، جمهوری اسلامی 
با تعیین راهبردی جدی با تکیه بر کارکرد صحیح رســانه در حمایت از فلســطین، 

همراهی جامعه دانشگاهی آمریکا را درپی داشت.
 مجید منادی  در نشســت تخصصی نقش رسانه در دیپلماسی عزتمندانه که در 
فرمانداری آبادان برگزار شــد اظهار کرد: رسانه و دیپلماسی در مسیر ارتباطات بین 
المللــی 2 موضوع جدی و راهبرداری بــرای تمامی نظام های دنیا به ویژه جمهوری 

اسلامی ایران بحساب می آیند.
مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با تاکید بر اینکه نظام جمهوری 
اسلامی در جهان و بین ملت های دنیا گفتمان قابل عرضه ای دارد ادامه داد: این گفتمان 
به واســطه تلاش های ایران در جبهه مقاومت و دســتگاه دیپلماسی ایجاد شده که 
علاوه بر امنیت، اقتدار جمهوری اسلامی در عرصه های بین المللی را نشان می دهد.

وی به نقش رســانه در ایجاد تعامل بین افکار عمومی و مردم اشاره کرد و گفت: 

الگوهایی مانند شــهید امیر عبداللهیان به عنوان متولی دستگاه دیپلماسی کشور در 
دولت شــهید آیت الله رئیســی، این ضرورت را ایجاد کرد که رســانه با کارکردهای 

تاثیرگذاری در حوزه های مختلف، نقش آفرین باشد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اســلامی خوزستان با تاکید بر اینکه رسانه در انعکاس 

خدمات آیت الله رئیسی نقش تاثیرگذاری داشت گفت: شهید جمهور ارتباط نزدیکی با 
مردم داشت و در جای جای مناطق کشور حضور یافت و در این راه نیز به شهادت رسید.

منادی بیان کرد: زمانی که جمهوری اســلامی پاســخ قاطعــی به جنایات رژیم 
صهیونیستی داد؛ رسانه بود که افکار عمومی ملت ها بخصوص مسلمانان را به محکوم 
کردن اسرائیل سوق داد.وی افزود: راهبرد رسانه ای جمهوری اسلامی ایران در حمایت 
از فلسطین و مقابله با رژیم صهیونیستی باعث شد که تاثیرات آن را در دانشگاه های 
آمریکا شاهد باشیم.مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان در بخش دیگری از این 
گفت وگو به برگزاری نشست های تخصصی »نقش رسانه در دیپلماسی عزتمندانه« در 
استان اشاره کرد و گفت: هدف از برگزاری این نشست ها، تداوم این راهبرد جمهوری 
اسلامی است.منادی با تاکید بر اینکه همواره تلاش دشمن القا کردن ناامیدی است 
افزود: اگر با گفتار خوب، نقد منصفانه، روشنایی بخشی و امید آفرین در جامعه گام 
برداریم، با همراهی هرچه بهتر مردم برای مقابله به توطئه های دشمن روبرو خواهیم 
شــد.وی تصریح کرد: رســانه ها در این زمینه نقش پررنگ دارند و باید ظرفیت ها و 
توانمندی کشــور در زمینه های مختلف را انعکاس داد؛ هرچند برنامه دشــمن، بی 

تاثیرنشان دادن این تلاش ها و خدمات است.

کریم حسن پور|     ایران اگرچه در صنعت پالایش جهانی جایگاه قابل ملاحظه ای ندارد که این مساله به سیاست های دولتهای گذشته باز
 می گردد اما با تغییر نگرش می توان به دارنده بزرگترین پالایشگاه های جهان تبدیل شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1403/03/22
شماره : 1653

این روزها موضوع واردات بنزین دوباره به صدر برخی از رسانه های منتقد بازگشته است به طوری که این رسانه ها معتقدند 
در دولت قبل کشور صادرکننده بنزین بود اما امروز واردکننده هستیم و میلیاردها دلار باید هزینه صرف کنیم تا بنزین وارد 

کشور شود.
این رســانه ها تمام واقعیت ماجرا را بازگو نمی کنند و تنها به بخشــی از ماجرا می پردازند. در واقع باید گفت اگر کشور در 
دولت قبل صادرکننده بنزین بود به دلیل همه گیری کرونا بود زیرا مصرف بنزین در جهان همچنین ایران به شدت کاهش 
پیدا کرد و از طرفی پالایشگاه ستاره خلیج فارس نیز به مدار تولید رسیده بود و این موضوع موجب شد تا کشور با مازاد تولید 

بنزین مواجه شود و این مسئله منجر به صادرات بنزین شد.
اما در همان زمان نیز به خاطر داریم که وزیر وقت نفت که برآیند یک جریان خاص در کشور بود و هم در دولت اصلاحات 
و هم اعتدال گرایان مشغول به کار بود اساس پالایشگاه سازی را کثافت کاری می دانست و این موضوع موجب شد تا ساخت 
پالایشــگاه و ذخیره ســازی بنزین که می توانست کمک شایانی به رفع ناترازی بنزین کند و حتی مانع از واردات بنزین شود 
مغفول ماند. این اتفاق در حالی رقم می خورد که در برخی از کشورهای همسایه ایران شاهد بزرگترین پالایشگاه ها هستیم در 

صورتی که آنها یک قطره نفت هم تولید نمی کنند.
در آسیا ۴۷ پروژه جدید پالایشی در مرحله ساخت یا برنامه ریزی است. از این طرح ها ۱۸ پالایشگاه در حال ساخت است 
و 2۹ طرح در مرحله طراحی هســتند. نکته جالب توجه در این اســت که کشورهایی مانند کره جنوبی، چین و ژاپن و حتی 
هند که تولید کننده نفت خام نیستند و واردکننده آن به شمار می روند نیز در این سال ها همواره به دنبال ارتقای پالایشگاه ی 
موجود و احداث پالایشگاه های جدید بوده اند زیرا قطع به یقین آنها وزیری نداشتند که پالایشگاه سازی را کثافت کاری بداند.

زنگنه همواره تکمیل پالایشگاه ستاره خلیج فارس را افتخار خود می داند. درحالی که به گفته اصغر ابراهیمی اصل معاون 
اســبق وزارت نفت این پروژه در زمان دولت احمدی نژاد شــکل گرفت و ۷۹ درصد پیشرفت داشت. 2۱ درصد باقی مانده باید 
در ظرف ۱.۵ سال به پایان می رسید. اما چون زنگنه به این کار اعتقادی نداشت، اعتبار لازم به آن را تخصیص ندادند تا اینکه 
عدم ساخت این پالایشگاه می توانست برای کشور هزینه زا باشد به همین دلیل در دولت دوازدهم بعد از سال ها این پالایشگاه 

به اتمام رسید.
نکته جالب توجه در این اســت عدم ســاخت پالایشگاه در کشور در حالی توسط زنگنه رقم خورد که مجلس قانون اجرای 
پتروپالایشگاه ها را تصویب کرده بود، برخی از دولت مردان گذشته معتقد بودند این قانون برای ورود بخش خصوصی است 
و دولت اجازه ساخت پالایشگاه را ندارد اما براساس مجوز مجلس در صورتی که بخش خصوصی اقدامی به ساخت پالایشگاه 

نکند وزارت نفت متولی ساخت پالایشگاه است.
محمد علی قدیری کارشناس انرژی در رابطه با این موضوع می گوید: ایران با وجود برخورداری از منابع غنی نفتی و سابقه 
طولانی در زمینه استخراج نفت، هنوز در حوزه پالایش با نقطه ایده آل فاصله دارد، این عقب ماندگی را می توان از سهم پایین 
ایران در زمینه پالایش نفت نسبت به ظرفیت تولید مشاهده کرد. در حال حاضر ظرفیت پالایشی دنیا به بیش از ۱۰۰ میلیون 

بشکه در روز رسیده است.
وی ادامه داد: ایران با وجود اینکه یکی از بزرگترین دارندگان ذخایر نفتی دنیا اســت، ســهمی حدود 2 درصد از ظرفیت 
پالایشی دنیا را به خود اختصاص داده است که نسبت به میزان منابع نفتی موجود در کشور، سهمی بسیار اندک و محدود است.

این کارشناس انرژی خاطر نشان کرد: این جبران عقب ماندگی ظرفیت پتروپالایشی در قانون برنامه ششم توسعه در نظر 
گرفته شده بود به طوری که در بند »الف« ماده ۴۴ این قانون آمده است: »دولت مکلف است به منظور افزایش ارزش افزوده 
انــرژی و تکمیــل زنجیره ارزش در طول اجرای قانون برنامه اقدام های زیر را انجام دهد: تســهیلات لازم برای ایجاد ظرفیت 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان:

پالایش مقدار دو میلیون و هفتصد هزار بشکه در روز نفت خام و میعانات گازی با ضریب پیچیدگی 
بالا توسط بخش غیردولتی را به نحوی برنامه ریزی و اجرا کند تا ترکیب تولید فرآورده آن ها اساساً 
به محصولات سبک تر و میان تقطیر اختصاص یابد و سهم نفت کوره در الگوی پالایش از ده درصد 

)۱۰درصد( بیشتر نشود«.
قدیری با اشاره به اینکه در سال های گذشته توجه ویژه ای به افزایش ظرفیت پالایشگاهی نشده 
اســت، افزود: طی سال های برنامه ششم توسعه تاکنون تنها پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج 
فارس به بهره برداری رسیده اســت و تا ظرفیت یاد شده در برنامه قبلی توسعه ۵۰۰ هزار بشکه در 
روز فاصله وجود دارد. از طرف دیگر طرح های ارتقای پالایشگاه های کشور برای کاهش تولید نفت 
کوره آنطور که باید پیشــرفتی نداشــته اند و همچنان حدود 2۰ تا ۳۰ درصد فراورده های تولیدی 

پالایشگاه ها نفت کوره است.
بــه نظر می رســد اگر در دولت یازدهم و دوازدهم همچــون دولت قبل از خود به صورت جدی 
پیگیری می کرد اکنون با افزایش ظرفیت تولید بنزین در پالایشــگاه های مختلف همچون ستاری 

خلیج فارس دیگر شاهد ناترازی بنزین و وابستگی ایران به واردات بنزین نبودیم.
بــا تغییــر دولت دوازدهم و روی کار آمدن دولت ســیزدهم نگاه ها به صنعت نفت تغییر کرد و 
ســاخت پالایشــگاه نیز در اولویت قرار گرفت از این جهت موضوع ساخت بزرگترین پتروپالایشگاه 
کشور بانام شهید سلیمانی به میان آمد و این طرحی است که از شهید رئیسی به یادگار مانده است.

ناگفته نماند کارشناسان اقتصاد انرژی معتقدند در ساخت پالایشگاه نمی توان صرفاً به نیاز کشور 
بسنده کرد و باید پا را فراتر نهاد و به فکر تأمین نیاز منطقه نیز بود. همانطور که گفته شد برخی 
از کشــورها در آسیا وجود دارند که این کشــورها اساساً فاقد هرگونه ذخایر نفت و گاز هستند اما 
آینده نگری انها موجب شده است که این کشورها به عنوان کشور مطرح در صنعت نفت شناخته 

شوند مانند هند و کره جنوبی.

 هند دارنده بزرگترین پالایشگاه نفت جهان بدون حتی یک قطره نفت
پالایشگاه جام نگر بزرگترین پالایشگاه نفت جهان است که در هند واقع شده این پالایشگاه یا بهتر 
است بگوییم شهر پالایشگاهی در شمال غربی هند در ایالت گجرات قرار دارد. این مجتمع نخستین 
پالایشگاه کاملًا خصوصی هند و بزرگترین آن، در جهان است که با ظرفیت یک میلیون و 2۴۰ هزار 

بشکه ای خود حدود یک چهارم از کل ظرفیت پالایشی کشور هند را به خود اختصاص داده است.
جام نگر با بیش از ۳۱ کیلومتر مربع مساحت با قرار گرفتن در کنار بندری بزرگ برای بارگیری 
فرآورده ای نفتی معادل ۵۰ میلیون تن در ســال تنها در ۳۶ ماه احداث شد.تولیدات این پالایشگاه 
علاوه بر صادرات به بازارهای خارجی، خوراک لازم را برای صنعت پتروشیمی هند که در یک دهه 

گذشته در حدود ۷.۸۶ میلیارد دلار برایش هزینه شده است را تأمین می کند.

 اولسان و یئوسو و اونسان پالایشگاه های بزرگ جهان در کره جنوبی
ســومین پالایشگاه بزرگ جهان در شهر اولسان کره جنوبی قرار دارد. این پالایشگاه با ظرفیت 
روزانه ۸۴۰ هزار بشــکه تولید مقام ســوم را از آن خود کرده است. پالایشگاهی که در سال ۱۹۶۴ 
نخســتین یونیت آن در عرض کمتر از ۱۶ ماه به بهره برداری رســیده که در نوع خود در آن تاریخ 

بی نظیر بوده است.
سومین پالایشگاه بزرگ جهان دارای پنج واحد تقطیر نفت خام و یک واحد پارازایلین با ظرفیت 
۷۵۸ هزار تن در سال است. از ویژگی های مهم سومین پالایشگاه بزرگ جهان وجود مخازن بسیار 
بزرگ ذخیره ســازی نفت خام و فرآوده های نفتی اســت که در کمتر پالایشگاهی در سطح جهان 
دیده می شود .۳۴ مخزن بزرگ پالایشگاه اولسان کره ظرفیت بسیار بالایی را در اختیار این کشور 

برای ذخیره سازی نفت خام و دیگر فرآورده های نفتی قرار داده است.
پالایشگاه یئوسو چهارمین پالایشگاه بزرگ جهان با ظرفیت پالایش روزانه ۷۷۵ هزار بشکه در 
استان jelloa کره جنوبی قرار دارد. این پالایشگاه ابتدا در سال ۱۹۶۹ ساخته شد و واحد دوم آن نیز 
در سال 2۰۰۷ به بهره برداری رسید. سورون یکی از سهامداران اصلی این پالایشگاه به شمار می رود.

پالایشگاه اونسان در سال ۱۹۶۹ از سوی هولدینگ دو شرکت بزرگGS کلتکسو شورون تأسیس 
شــده است و دارای ویژگی های خاصی است. برای نمونه این پالایشگاه دارای کارخانه بزرگ روغن 
هیدروکراکر و تبدیل مواد سنگین و بی ارزش کوره ها به محصولات با ارزشی همچون نفت سفید 

و گازوئیل است.
ویژگی پالایشــگاه اونسان یعنی پنجمین پالایشگاه بزرگ جهان نیز در قرار گرفتن دو مجتمع 
بزرگ پالایشگاهی و پتروشیمی در کنار یکدیگر است به عبارت دیگر پالایشگاه اونسان که در سال 
۱۹۹۰ تاسیسی شد با کاربردی دو گانه و تجهیزات خاص خود محصولات پالایشگاهی و پتروشیمی 

را تولید و به بازار عرضه می کند.

 پالایشگاه سازی ایران باید فراتر از نیازها باشد
در همین رابطه محمد علی علیمردانی با اشاره به برنامه ساخت پالایشگاه در ایران به خبرنگار 
مهر گفت: اکنون که باید رئیس جدید برای دولت چهاردهم انتخاب کنیم بهتر است برنامه دقیق 

این افراد را برای ساخت پالایشگاه به طور مشخص ایجاد ارزش افزوده مورد ارزیابی قراردهیم.
وی گفت: یکی از برنامه ها که البته قابلیت اجرایی شــدن هم دارد ســاخت پالایشگاه با سرمایه 
گذاری های خارجی است.این کارشناس انرژی تاکید کرد ایران می تواند اقدام به ساخت پالایشگاه 
براساس نیاز دیگر کشورها کند به طوری که نفت دیگر کشورها را نیز در این پالایشگاه ها پالایش 

کرده و به مقاصدی که آنها مورد نظرشان هست ارسال کند.
علیمردانی ادامه داد: در میان کشورهای منطقه ایران تنها کشوری است که امکان تولید بنزین و 
گازوئیل با استاندارد یورو را دارد و این از توانمندی صنعتگران داخلی است به همین دلیل می توان با 
ساخت پتروپالایشگاه های بزرگ مقیاس در کشور هم نیاز بنزین در داخل را برطرف کرد و هم از نفت 
تحریم شده دیگر کشورها استفاده کرد و فراورده های نفتی را تولید و به کشورهای مقصد صادر کرد.



W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان از برگزاری ششمین دوره جشنواره رسانه ای خوزستان با حضور ۳۲۲ اثر خبر داد.
مجید منادی اظهار کرد: ششمین دوره جشنواره رسانه ای خوزستان در ۲ بخش تخصصی شامل گرافیک و صفحه آرایی، سرمقاله و یادداشت، مصاحبه، گزارش، عکس، تیتر، خبر و ویژه شامل طوفان الاقصی 

برگزار شد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان گفت: ۳۲۲ اثر به دبیرخانه جشنواره رسید که ۳۰۱ اثر در بخش تخصصی و ۲۱ اثر در بخش طوفان الاقصی بوده است که برای داوری به دفتر مطالعات و برنامه ریزی 
رسانه ها ارسال شده اند.وی بیان کرد: افزایش سطح کیفی مطبوعات خوزستان، آشنایی با ظرفیت ها و قابلیت های رسانه های مکتوب و مجازی و ایجاد انگیزه و نشاط بین خبرنگاران، عکاسان و اصحاب رسانه ای 

خوزستان اهداف جشنواره مذکور هستند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان خبر داد: اختتامیه جشنواره مذکور همزمان با روز خبرنگار در سال جاری برگزار خواهد شد.

برگزاری ششمین دوره 
جشنواره رسانه ای 

خوزستان

با اینکه شبکه گاز 
طبیعی در سالهای 

پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی ایران به 

دورترین نقاط شهری 
و روستایی کشور 
رسید اما ساکنان 
روستاهای اطراف 

جاده کرج - چالوس و 
شهرستان طالقان از 

مزایای این نعمت پاک 
و ارزان همچنان بی 

بهره بودند.

سارا ابراهیم نژاد |     ارتفاعات صعب العبور البرز جنوبی در حوزه جغرافیایی استان البرز بیش از ۱۵۰ روستا و ۲ شهر با جمعیتی افزون بر ۱۵۰ هزار نفر را در خود 
جای داده که بیشتر این مناطق به جز شهر طالقان تا قبل از روی کارآمدن دولت سیزدهم برای گرمایش و پخت و پز به نفت سفید و گاز مایع متکی بودند.

6
ایران زمین  

 گازرسانی به ۱۲۰ روستای صعب العبور البرز

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/03/22
شماره : 1653

 طرح انتقال گاز به روستاهای کوهستانی در شهرستان طالقان و شمال 
شهرستان کرج ســال های متمادی بود که در برنامه کاری شرکت گاز 
استان البرز قرار داشت اما شرایط صخره ای و کوهستانی ارتفاعات البرز 
امکان تحقق این برنامه را در کوتاه مدت دشوار کرده بود و چشم اندازی 
برای دسترسی ساکنان شهر نساء و حدود ۱۲۰ روستا در بام البرز به طور 
دقیق وجود نداشت.با اینکه شبکه گاز طبیعی در سالهای پس از پیروزی 
انقلاب اســلامی ایران به دورترین نقاط شهری و روستایی کشور رسید 
اما ساکنان روستاهای اطراف جاده کرج - چالوس و شهرستان طالقان از 
مزایای این نعمت پاک و ارزان همچنان بی بهره بودند و به نوعی یکی از 

آرزوهای محال و غیرممکن آن را تلقی منی کردند.
زمســتان های سرد و برفی که گاهی دمای هوا در ارتفاعات را ۲۰ تا 
۳۰ درجه زیر صفر می برد در پس نبود سوخت مناسب شرایط گرمایش 
و آســایش برای ساکنان روستاها و شهر نساء بخش آسارا دشوار کرد و 
مردم هربار که تقاضای انتقال شبکه گاز طبیعی را داشتند انگشت نشانه 
متولیان امر به سمت دشواری سلسله جبال البرز نشانه می رفت که البته 

کاری بسیار سخت و هزینه بر بود.
اینکه گاهی نشــت گازوئیل و نفت روســتاهای حاشــیه جاده کرج 
- چالوس ســبب آلودگی زیســت محیطی رودخانه کرج می شد خود 
موضوع دیگری بود که افزون بر ســلامت مردم ، حیات آبزیان را نیز به 

مخاطره انداخت.
سوخت نفتی و گازوئیلی فهرستی از مشکلات با خود داشت، از تهیه 
دشوار این ســوخت ها در فصل برف و یخبندان تا آثار زیست محیطی 
همه و همه ســبب شــد تا دولت جهادی شهید سید ابراهیم رئیسی به 

همه آنها پایان دهد.

  بخوانیم از روستائیان جاده چالوس و طالقان
»یاسر آقاخانی« از ساکنان روستای آیگان بخش آسارا واقع در حاشیه 
جاده کرج - چالوس که ۱۶ ســال سابقه مسوولیت دهیاری این روستا 
و دیگر روســتاهای منطقه را در کارنامه خود دارد از جمله افرادی است 
که گازرسانی به اطراف ارتفاعات سد کرج را یک تحول عظیم و شگرف 

 با دستور شهردار بوشهر؛ تقاطع آزادی به نام 
شهید آیت الله رئیسی نامگذاری شد 

با مصوبه شورا و دستور شهردار بوشهر، تقاطع آزادی به 
نام شهید آیت الله سیدابراهیم رئیسی نامگذاری شد.

شهردار بندر بوشهر ضمن عرض تسلیت به مناسبت 
شــهادت رئیس جمهور و هیات همراه ایشان گفت: 
در همین راستا طراحی و نصب تابلوی تقاطع شهید 
دکتر سیدابراهیم رئیسی روز دوشنبه هفتم خردادماه 

توسط شهرداری منطقه ۲ انجام گرفت.
حسین حیدری در تشریح این خبر اظهار کرد: پس از 
موافقت شورای اسلامی شهر بوشهر با لایحه ارسالی 
شهرداری مبنی بر نامگذاری تقاطع غیرهمسطح واقع 
در میدان آزادی سابق به نام شهید دکتر سید ابراهیم 
رئیسی، بلافاصله تهیه، طراحی و نصب این تابلو در 
دستور کار شهرداری منطقه دو قرار گرفته و در اسرع 

وقت به انجام رسید.
 گفتنی است، این اقدام شهرداری و شورای اسلامی 
شهر بوشهر به پاس خدمات صادقانه و شبانه روزی این 

شهید خادم ملت صورت گرفته است. 

  بیش از ۱۳۷ هزار تن کالا از گمرکات کرمانشاه 
صادر شد

مدیرکل گمرک اســتان کرمانشــاه گفت: در ۲ ماه 
سپری شده از سال جاری یک میلیون و ۱۳۷ هزار و 
۶۷۵ تن کالا توسط ۶۳ هزار و ۷۴۰ دستگاه کامیون از 
گمرکات استان کرمانشاه به خارج از کشور صادر شد.

علی اصغر عباس زاده ارزش کالاهای صادر شده را ۵۶۸ 
میلیون و ۵۷۳ هزار دلار بیان کــرد و افزود: گمرک 
پرویزخان با تردد حدود ۳۰ هزار کامیون رتبه اول را 

در بین گمرکات استان به خود اختصاص داده است.
به گفتــه وی رتبــه بعــدی به گمرک خســروی 
با تردد حــدود ۱۲ هــزار کامیــون تعلــق دارد، 
 گمرک ســومار نیــز بــا تــردد ۱۱ هــزار و ۶۵۷ 
دستگاه رتبه سوم صادرات را به خود اختصاص داده 

است.

توصیف می کند که موجب تامین انرژی پاک ، رونق اقتصادی و دلگرمی روستائیان 
شده است.او گفت که روستاهای حاشیه رودخانه کرج و بخش آسارا سالهای طولانی 
با سرما و مشکلات تامین انرژی دست و پنجه نرم کردند هرچند که اهالی این روستاها 
بــه وضعیت آب و هوایی منطقه عادت دارند اما نبود انرژی پاک و ارزان همیشــه از 

دغدغه های فصل سرما و گرمای این مردم بود.
آقاخانی در ادامه به این نکته اشاره داشت که وعده های دولت های گذشته برای 
گازرسانی به روستاها و تنها شهر کوهستانی البرز تکرار شد اما دولت سیزدهم کاری 
کرد ، کارســتان ؛ انتقال شبکه گاز به طول بیش از ۱۰۰ کیلومتر از دل صخره های 
سخت گذر البرز که حتی کوهنوردان و صخره نوردان ماهر از پس این ارتفاعات بر نمی 
آیند، اقدامی شگفتی ساز بود.او می گوید: با اینکه هنوز شبکه گاز به جاده کرج- چالوس 
نرسیده بود اما بخشی از پروژه علمک گذاری و شبکه گذاری در روستاها انجام شد؛ باور 
اینکه شبکه گاز بتواند از کوههای سربه فلک کشیده طالقان به صخره های پولادین 
جاده کرج - چالوس برسد سخت به نظر می رسید اما به یکباره این اتفاق مهم خبر 
ساز شد.»میثم سعیدی سیرایی« از ساکنان روستاهای اطراف سد کرج یکی دیگر از 
کسانی است که از شگفتی توام با شادمانی مردم در روز روشنایی شعله های گاز در 
شهر نساء و روستاهای اطراف آن سخن گفت .او افزود : خوشحالی در چهره تک تک 
روســتائیان موج می زد و باورش سخت بود که به این تازگی ها بتوانیم بخاری های 
گازی را جایگزین وسایل نفت سوز کنیم ؛ با اینکه شبکه گاز در اوایل پائیز ۱۴۰۲ به 
ارتفاعات استان البرز رسید اما هفدهم آذرماه این سال یک روز به یادماندنی برای همه 
ماست ؛ روزی که رئیس جمهور شهید به البرز آمد و با قدوم مبارک خود و همراهان 

گرما و آسایش به ساکنان روستاهای کوهستانی بخشید.

  اقداماتی که این پروژه عظیم را به سرانجام رساند
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان البرز در خصوص گازرسانی به ۱۲۰ روستا و یک 
شــهر کوهستانی استان گفت که عملیات گازرســانی به این مناطق با احداث ۴۵۰ 
کیلومتر شــبکه توزیع ، ۲۵۰ کیلومتر خط تغذیه، ۲۲ ایســتگاه تقلیل فشار و نصب 
۱۱۱ هزار علمک، با اعتباری افزون بر ۱۳ هزار میلیارد ریال در مدت ۱۸ ماه تکمیل 
شــد و به بهره برداری رســید.»کامران ایمانی فولادی« اظهار کرد: در نخستین سفر 
رئیس جمهور به اســتان البرز)۱۸ فروردین ۱۴۰۱( گازرسانی به ۱۲۰ روستا )معادل 
۴۲ درصد روســتاهای گازرسانی نشده استان( و یک شهر تصویب ومقرر شد شرکت 
گاز اســتان البرز نسبت به تکمیل عملیات گازرسانی تا پایان سال ۱۴۰۲ اقدام کند. 
مدیرعامل شرکت گاز استان البرز توضیح داد: با توجه به صعب العبور بودن روستاهای 
باقی مانده، به اذعان پیمانکاران مشــکلات اجرایی به ویژه در محور جاده چالوس، از 
دشوارترین پروژه های اجرایی از منظر گازرسانی بوده است که با وجود این مشکلات، 

تکمیل عملیات گازرسانی زودتر از موعد مقرر انجام شد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی ۱۷ آذرماه سال ۱۴۰۲ برای دومین بار در قالب سفر 
استانی وارد البرز شد که در این روز پروژه های متعددی از جمله قطعه نخست آزاد 
راه شهید سلیمانی کرج ، حدود ۶ طرح بزرگ تولیدی صنعتی و اقتصادی ، آبرسانی به 
چندین نقطه استان البرز و گازرسانی به ۱۲۰ روستا و یک شهر این استان افتتاح شد.

مدیرعامل شرکت گاز استان البرز با اشاره به اهتمام دولت سیزدهم در گازرسانی 
به مناطق کوهســتانی استان اعلام کرد: روشنایی شعله های گاز بر بام البرز و تامین 
انرژی ، مهاجرت معکوس به روستاهای کوهستانی این استان را شتاب بخشیده است.

ایمانی فولادی افزود: با توجه به موقعیت گردشــگری این روستاها ، امروز شاهد 
مهاجرت معکوس به آنها هستیم و در واقع برخورداری روستاهای البرز از نعمت گاز 
موجب رونق گردشگری در این مناطق شده است ؛ با اهتمام دولت سیزدهم از حدود 
۳۰۰ روســتا و آبادی اســتان البرز تاکنون ۲۹۱ روستا زیرپوشش شبکه گاز طبیعی 

قرار گرفته اند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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تیم ملی فوتبال ایران سه شــنبه شــب رخ در رخ ازبکســتان قرار خواهد گرفت. دیداری که شــاید از نگاه برخی چندان اهمیتی نداشته باشد اما امیر قلعه نویی هرگز چنین تصوری ندارد 
و بــازی بــا ازبکســتان را به مثابه یک تقابل مهم و اثر گذار در سرنوشــت تیمش تلقی می کنــد. قلعه نویی بی آنکه تحت تأثیر فضای بی تفاوتی قرار گیرد یــا مأموریت خود و تیمش را تمام 
شــده تلقی کند، در روزهای اخیر بارها و بارها به اهمیت برتری مقابل ازبکســتان تأکید کرده اســت. او با اینکه جوانگرایی را در تیم ملی کلید زده و به دنبال ســاختن تیمی جدید برای 
جام جهانی آینده اســت تا فوتبال ایران با انرژی و هیبت امیدوارکننده ای در جام جهانی بعد حاضر شــود، اما در عین حال بر اهمیت برتری مقابل ازبکســتان واقف اســت. ســرمربی تیم 
ملی درباره تقابل سه شــنبه به ایران ورزشــی می گوید: »به بازیکنان درباره اهمیت این بازی نکاتی را گوشــزد کرده ام. حقیقت این اســت که بازی با ازبکســتان بازی بسیار مهمی است. ما 
 بازیکنان بســیار باتجربه ای داریم که این موضوع را به خوبی درک می کنند. الان در فوتبال دنیا موضوع رنکینگ مطرح اســت و از طرفی ما ســیدبندی در جام جهانی را هم پیش رو داریم 

که فیفا عملکرد کلی تیم ها را مورد توجه قرار می دهد.

مهدی تاج، رئیس 
فدراسیون فوتبال از 
 VAR ورود دو دستگاه

به ایران خبر داد و 
قول ورود ۵ دستگاه 

دیگر در آینده ای 
نزدیک هم داده شد.

! VAR و باز بن بست در خرید

ورزش 

مسعود مدیحی طامه     |در چند روز اخیر اظهارات مختلفی از سوی وزیر ورزش و جوانان و مسئولان فدراسیون فوتبال انجام شده که نشان می دهد تا 
امروز احتمال استفاده از VAR در لیگ بیست و چهارم بسیار کم است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1403/03/22
شماره : 1653

بازی با ازبکستان 
تشریفاتی نیست

  پیراهن همیشگی برای تیم ملی ایران
رنگ پیراهن تیم های ملی ایران و ازبکســتان 

برای بازی فردا مشخص شد.
 جلســه هماهنگی دیدار تیم های ملی ایران و 
ازبکستان صبح امروز دوشــنبه با حضور مدیران 
و نماینــدگان دو تیم برگزار و ضمن مرور آخرین 
هماهنگی ها، رنگ پیراهــن دو تیم در بازی فردا 

مشخص شد.
بر این اســاس ایران فردا با پیراهن ســفید به 
میدان می رود و ازبکستان از لباس آبی رنگ خود 

استفاده خواهد کرد.
دیدار تیم های ملی ایران و ازبکســتان ساعت 
۲۰:۳۰ روز سه شــنبه ۲۲ خردادماه در ورزشگاه 

آزادی برگزار می شود.

  اعلام زمان قرعه کشــی مرحله نهایی 
انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶

قرعه کشــی مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 
۲۰۲۶ در قاره آســیا ۷ تیر در مقر کنفدراســیون 

فوتبال آسیا برگزار خواهد شد.
مرحله دوم رقابت های انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ 
فوتبال روز سه شــنبه هفته جاری در قاره آسیا به 
پایان می رسد تا چهره تیم های راه یافته به مرحله 

نهایی رقابت ها مشخص شود.
طبــق اعلام AFC قرعه کشــی مرحلــه پایانی 
مسابقات، ۷ تیر در مقر کنفدراسیون فوتبال آسیا 
برگزار شود. بازی های این مرحله نیز از ۱۵ شهریور 

در ۳ گروه ۶ تیمی آغاز خواهد شد.
تا کنــون تیم های ملــی ایران، قطــر، اردن، 
ازبکســتان، عمان، بحرین، امارات و فلســطین، 
عربستان، عراق، کره، ژاپن و استرالیا نیز با پیشی از 

رقبا، میخ صعود را کوبیده اند.

  مذاکره مدیران الاتحاد کلبا برای حفظ 
قایدی

مدیران باشگاه الاتحاد کلبا قصد دارند مهاجم 
ایرانی را برای فصل آینده نیز در ترکیب تیم خود 

حفظ کنند.
مهدی قایدی مهاجم ایرانی تیم فوتبال الاتحاد 
کلبا در فصل گذشته رقابت های ادنوک لیگ )لیگ 
فوتبال امارات متحده عربی( توانست در پیراهن این 
تیم درخشش خوبی داشته باشد و در مجموع ۲۵ 
بازی برای الاتحاد در لیگ توانســت ۱۲ بار دروازه 
حریفان را باز کند و ۶ پاس نیز برای هم تیمی های 

خود فراهم کرد.
قایدی با درخشــش خوب خــود مورد توجه 
باشگاه های مختلفی قرار گرفته و مدیران الاتحاد 
کلبا قصد دارند تا این بازی را در ترکیب تیم خود 
حفظ کنند. رسانه »alkhaleej« امارات در این باره 
نوشت: قایدی دو فصل دیگر با شباب الاهلی قرارداد 
دارد و مدیران الاتحاد کلبا در تلاش هستند تا یک 
فصل دیگر قایــدی را به صورت قرضی در اختیار 
بگیرند. همچنان سران الاتحاد کلبا به دنبال جذب 
یک بازیکن خارجی دیگر نیز برای تقویت تیم خود 

در فصل جدید هستند. 

  جلسه نکونام با مالکان باشگاه
ســرمربی تیم فوتبال استقلال در جلسه ای با 
حضور مالکان باشــگاه برای نقل و انتقالات فصل 

آینده به جمع بندی خواهد رسید.
 با نایب قهرمانی استقلال در فصل بیست و سوم 
لیگ برتر گمانه زنی هایی در مورد تغییرات در کادر 
فنی این تیم صورت گرفت اما تاکنون مالکان باشگاه 
اظهار نظری در این مورد نداشته اند و طبق قراردادی 
که نکونام با باشگاه دارد به کارش ادامه خواهد داد.

جواد نکونام که اعلام کرده بود برای فصل آینده 
تیم قدرتمندی را خواهد ساخت که هواداران از آن 
لذت ببرند، برای تعیین تکلیف نقل و انتقالات این 
تیم بزودی به دیدار مالکان باشگاه خواهد رفت تا 

نشستی را برای آینده استقلال برگزار کنند.
سرمربی تیم فوتبال استقلال قصد دارد تا پایان 
هفته در نشســتی با برخی از مسئولان هلدینگ 
خلیــج فارس ضمن ارایه برنامــه هایش، در مورد 
تمدید قــرارداد بازیکنان فصل گذشــته و جذب 
بازیکنان جدید و پرداخت مطالبات آبی پوشان با 

آنها گفت و گو کند. 

آستانه  در  پرسپولیس  کهنه کار   ستاره 
تمدید قرارداد

 باشــگاه پرســپولیس به زودی قرارداد ستاره 
کهنه کار خود را تمدید خواهد کرد.

 وحید امیری ستاره کهنه کار سرخ پوشان یکی 
از بازیکنان پرسپولیس است که با پایان رقابت های 
لیگ بیست و ســوم قرارداد وی نیز با این تیم به 

پایان رسید.
امیری که در این فصل عمده بازی ها را به دلیل 
مصدومیت از دست داده بود در هفته های پایانی با 
تجربه خود به کمک سرخ پوشان آمد و حتی پاس 
گل قهرمانی پرسپولیس را به گئورگی گولسیانی 
داد تا قرمزها با شکست مس رفسنجان به قهرمانی 
برسند. این درحالی ست که پیش از این امیری تایید 
کرده بود که باشگاه هیچ گونه مذاکره ای با وی بر سر 

تمدید قراردادش نداشته است.

تشریح آخرین وضعیت فساد در فوتبال
 رییس کل دادگســتری استان کرمان ضمن تشریح آخرین 
وضعیت پرونده فســاد در فوتبال گفت: یکی از مسئولان سابق 

سازمان لیگ روانه زندان شد.
به گزارش به نقل از پایگاه اطلاع رســانی دادگستری استان 
کرمان، حجت الاسلام و المسلمین ابراهیم حمیدی روز دوشنبه 
اظهار کرد: صبح امروز و در ادامه رســیدگی به پرونده فساد در 
باشگاه فوتبال مس رفســنجان، آقای )س.م( از مسئولان سابق 
ســازمان لیگ به دستگاه قضایی در اســتان کرمان احضار و به 
اتهام اخذ رشوه با قرار تامین مناسب روانه زندان شد.وی عنوان 

کرد: طی یک هفته گذشــته نیز چهار نفر از متهمان پرونده به دســتگاه قضایی این استان احضار شده بودند که در این رابطه 
آقای )خ.الف( از مســئولان ســابق کمیته داوران فدراسیون فوتبال کشور نیز به اتهام اخذ رشوه با قرار تامین مناسب بازداشت 
شده است.وی افزود: همچنین طی هفته جاری آقای )ف.م( از مسئولان سابق کمیته نقل و انتقالات سازمان لیگ فوتبال ایران 
نیز به دادگستری استان کرمان احضار شد و در حال حاضر به اتهام اخذ رشوه با قرار تامین مناسب در بازداشت به سر می برد.

در مجموع در حال حاضر هفت متهم در این پرونده تحت تعقیب قضایی قرار گرفته اند که ۲ نفر از آنها مســئولان ســابق 
باشگاه مس رفسنجان هستند و مابقی متهمان مربوط به تهران است.سردبیر سایت مشهور ممنوع الخروج است

حمیدی خاطرنشان کرد: یکی دیگر از متهمان پرونده آقای )پ.ر( سردبیر یکی از سایت های مشهور ورزشی است که به اتهام 
تحصیل مال از طریق نامشروع تحت تعقیب قضایی قرار گرفته و در حال حاضر با قرار وثیقه میلیاردی آزاد شده و اما ممنوع 
الخروج از کشــور اســت .وی در خصوص آقای )م.ه( از دیگر متهمان پرونده که سردبیر یکی از رسانه های ورزشی است، گفت: 
وی به دلیل بیماری از مرجع قضایی تقاضای مهلت برای حضور در دادستانی کرده که پرونده وی نیز در حال رسیدگی است.

رییس کل دادگستری استان کرمان اعلام کرد: در مجموع در حال حاضر هفت متهم در این پرونده تحت تعقیب قضایی قرار 
گرفته اند که ۲ نفر از آنها مسئولان سابق باشگاه مس رفسنجان هستند و مابقی متهمان مربوط به تهران است.

حمیدی با بیان اینکه رسیدگی به پرونده فوق با قاطعیت در دستور کار دادگستری استان کرمان و نهاد های امنیتی قرار 
دارد، هشدار داد: قوه قضاییه در برخورد با فساد هیچ خط قرمزی ندارد و با مفسدان در هر پست و جایگاهی با قاطعیت برخورد 

خواهد کرد.
وی از اصحاب رسانه و مطبوعات خواست: طبق قانون از بیان اسامی اشخاص قبل قطعی شدن احکام دادگاه ها پرهیز کنند.

تیم فوتبال شــمس آذر در اولین فصل حضور خود در لیگ 
برتر توانست عملکرد قابل قبولی را از خود به نمایش بگذارد.

 تیم فوتبال شمس آذر فصل گذشته اولین سال حضور خود 
در رقابت های لیگ برتر را تجربه کرد. شــمس آذری ها به دلیل 
استفاده از بازیکن غیر مجاز در لیگ دسته اول با کسر ۳ امتیاز 

فصل بیست و سوم را آغاز کردند.
شــمس آذر با هدایت ســعید دقیقی کار خــود را در فصل 
بیست و ســوم آغاز کردند و این تیم بدون جذب بازیکنان نام 
آشــنا توانست عملکرد بسیار خوبی را در نیم فصل اول از خود 

نشــان دهد و نگاه ها را به خود جلب کند. در پایان نیم فصل اول شــمس آذری ها با کسب ۶ پیروزی، ۵ تساوی و ۴ شکست، 
با کسب ۲۳ امتیاز در مکان هشتم جدول قرار گرفتند. درخشش بازیکنان این تیم باعث شد تا دو باشگاه سپاهان و تراکتور 
اقدام به جذب علی اصغر اعرابی و رحمان جعفری در نیم فصل کنند که طبق اعلام دقیقی برای صدور رضایت نامه هر کدام از 
این بازیکنان، شمس آذر ۱۰ میلیارد تومان دریافت کرده است که به واسطه همین پول، مدیران باشگاه توانسته اند بخشی از 
دستمزد بازیکنان و اعضای تیم خود را پرداخت کنند.در پایان نیم فصل و در حالی که تیم شمس آذر برای برپایی اردو راهی 
کشــور ترکیه شــده بود، سعید دقیقی با پیشنهادی از سمت باشگاه مس رفسنجان رو به رو شد و تصمیم به جدایی از جمع 
شــمس آذری ها گرفت و با حضور در کرمان چند جلســه ای بازیکنان مس را تمرین داد اما به دلیل برخی از مشکلات خیلی 
زود تصمیم به جدایی از این تیم گرفت و بار دیگر هدایت شمس آذر را بر عهده گرفت.در نیم فصل دوم شمس آذر در ابتدا 
نتوانست نتایج خوبی را کسب کند اما هر چه به هفته های پایانی نزدیک می شدیم این تیم توانست به روند خوب خود بازگردد 
و در پایان فصل با ۳۹ امتیاز در جایگاه هشتم قرار گرفت تا در اولین فصل حضور خود در لیگ برتر عملکرد قابل قبولی را از 
خود به ثبت رســانده باشــد.یکی از دیدارهای جنجالی این فصل شمش آذر دیدار برگشت برابر پرسپولیس بود که با شکست 
۳ بر یک شــاگردان دقیقی همراه شــد و در پایان این بازی، ســرمربی شمس آذر به دلیل عدم کسب امتیاز از پرسپولیس، از 
هواداران استقلال تهران عذرخواهی کرد که موجی از واکنش ها به سمت دقیقی روانه شد.در پایان فصل هم برخی از بازیکنان 
شمس آذر با پیشنهاداتی از سوی دیگر باشگاه ها مواجه شدند و باید دید مدیران این باشگاه اجازه جدایی به بازیکنان تاثیر 
گذار خود خواهند داد یا خیر. شمس آذر روند بازیکن سازی را در لیگ برتر ایران در پیش گرفته که این می تواند نکته ای 

مثبت در فوتبال ایران و آن هم در سطح لیگ برتر باشد.

نمره قابل قبول برای شمس آذر در اولین فصل حضور در لیگ برتر

 در دو فصل اخیر بارها از ســوی مدیران فدراســیون فوتبال وعده های مختلفی برای تجهیز لیگ برتر به تکنولوژی VAR داده شد اما 
هیچ کدام از این وعده ها عملی نشــد تا این که بالاخره چند خبر مثبت، امیدها را برای اســتفاده از VAR در فصل آینده )لیگ بیســت و 

چهارم( افزایش داد.
فروردین ماه بود که مهدی تاج، رئیس فدراســیون فوتبال از ورود دو دســتگاه VAR به ایران خبر داد و قول ورود ۵ دستگاه دیگر در 
آینده ای نزدیک هم داده شد. با این حال از ابتدای سال تاکنون فرآیند ورود این ۵ دستگاه به بن بست خورده که در روزهای اخیر دلیل 

این موضوع مشخص شده است.

 ورود VAR منوط به تامین بودجه
مهدی تاج بعدها در نشست خبری ای که ابتدای اردیبهشت در سازمان لیگ فوتبال داشت، ورود دستگاه های باقی مانده را منوط به 
تامین هزینه ها اعلام کرد. این صحبت های رئیس فدراسیون، اهالی فوتبال را دچار سردرگمی کرد چرا که اظهارات گذشته مهدی تاج 

به شکلی بود که به نظر می رسید بودجه خرید VAR تامین شده، پس چرا الان دوباره صحبت از تامین بودجه می شود؟

شگرت: شنیده ام گزینه جانشینی اوسمار هستم
 پیتر شــگرت یکی از گزینه های جانشینی اوسمار ویرا است که البته مذاکره با 

پرسپولیس را نه تأیید و نه تکذیب می کند.
اولین بار پیتر شگرت را در جام ملت های آسیای ۲۰۲۳ دیدیم. در قطر و مقطعی 
که او با تیم ملی تاجیکســتان خبرساز شد، شــگفتی آفرید و تا مرحله یک چهارم 

نهایی پیشروی کرد. 
جــدا از بحــث فنــی و نتایــج، واکنش های شــگرت در جام ملت هــا هم در 
نــوع خود ویــژه بــود و به همیــن دلیل نــام او را ســر زبان ها انداخــت. حالا 
 شــنیده می شــود نام پیتر شــگرت که یــک مربی کــروات- آلمانی اســت در

 لیست گزینه های جانشینی اوسمار ویرا قرار دارد. با او درباره احتمال حضورش در 
پرسپولیس صحبت کردیم.

 به نظر می رســد شما یکی از مربیانی هســتید که مورد نظر باشگاه 
پرسپولیس قرار دارید یا اینکه به آنها معرفی شده اید. آیا با شما مذاکره ای 

صورت گرفته است؟
این مسأله را از دوستانم می شنوم که گزینه اصلی برای سرمربیگری در پرسپولیس 
هســتم البته مانند هفته های گذشته، فقط از رسانه ها و دوستانم این صحبت ها به 
من منتقل می شــود. شنیدم کاندیدای هدایت هایدوک اشپیلت هم هستم اما فکر 
می کنم آنها با ایوان یوریچ از تورینو و همچنین پائولو سوسا صحبت کرده اند و یکی 

از آنها را آنجا خواهیم دید. پس باید منتظر بمانیم و ببینیم چه خواهد شد. من این 
روزها در آرامش کامل هستم تا بهترین تصمیم را بگیرم.

 دوست دارید سرمربی پرسپولیس شوید؟
باز هم در این لحظه هیچ نظری نمی توانم بدهم اما من ایران را دوست دارم.

قبلًا به من گفته بودید که می خواهید سرمربی یک تیم ملی شوید اما پرسپولیس 
در رده باشگاهی فعالیت می کند.

در مربیگری شما هرگز نمی توانید بگویید حتماً مربی ملی می شوید و پیشنهاد 

باشگاهی را قبول نمی کنید. من با برخی باشگاه ها و همچنین چند تیم ملی در ارتباط 
هســتم و مشغول مذاکره. با این حال منتظر آخرین بازی های مرحله اول مقدماتی 
جام جهانی در قاره آسیا و همچنین شروع جام ملت های اروپا در آلمان هم هستم 

تا شرایط را ارزیابی کنم.

 آیا به صراحت و خیلی واضح به ما می گویید که با پرسپولیس ارتباط 
گرفته اید یا نه؟

من قبلاً به شما گفتم که تا به حال با مسئولان باشگاه های ایرانی به صورت مستقیم 
حرف نزده ام. با این حال بســیار خوشحالم که کاندیدای حضور در برخی تیم ها، از 
سراسر آسیا و اروپا هستم. الان باید فکر کنم که چه انتخابی برای آینده من بهتر است.

 چقدر پرسپولیس را می شناسید؟
زمانی که برانکو ایوانکوویچ سرمربی پرسپولیس بود، او را ملاقات کردم و درباره 
این تیم اطلاعاتی به دست آوردم. همچنین با یکی از دستیاران خیلی خوب او که 

در پرسپولیس فعالیت می کرد هم ارتباط داشتم. 
در ماه های گذشته و بعد از خروج از تیم ملی تاجیکستان، خوب استراحت کرده ام 
و طی هفته های آینده باید ببینم چه فرصت هایی در راه اســت و چه پیشنهادهایی 

به دستم می رسد.

از سوی دیگر، مهدی تاج در گفت وگویی تلویزیونی درباره زمان ورود VAR به ایران با شک و 
تردید پاســخ می دهد. او می گوید: "فکر می کنم بتوانیم لیگ آینده را با VAR برگزار کنیم، یا در 
همه بازی ها یا در بازی های مهم." همین جملات نشــان می دهد که احتمال برگزار نشدن لیگ 
بیست و چهارم بدون VAR وجود دارد؛ احتمالی که بالا به نظر می رسد چرا که اگر قرار باشد فقط 
در بازی های مهم از این تکنولوژی استفاده شود، ممکن است فیفا همانند درخواست ایران برای 

برگزاری بازی های سه هفته پایانی با VAR، با این درخواست هم مخالفت کند.

 بودجه VAR کجاست؟
ســکوت درباره پروژه VAR در هفته های پایانی لیگ برتر ادامه پیدا کرد اما در نهایت کیومرث 
هاشمی، وزیر ورزش و جوانان در تاریخ ۱۷ خرداد اعلام کرد که بودجه ۱۱۰ میلیارد تومانی این 
پروژه، مدت هاست به حساب شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی واریز شده و پولی در اختیار 

فدراسیون فوتبال برای خرید دستگاه ها نیست.
وزیر ورزش و جوانان در صحبت هایش می گوید: "شــرکت توسعه باید پس از رفع موانع اداری 
ظرف دو هفته آینده این دغدغه  را بر طرف کند تا با تجهیز ورزشــگاه ها، فصل آتی لیگ برتر با 

VAR برگزار شود."

VAR واکنش فدراسیون فوتبال به تخصیص نیافتن بودجه 
فردای روزی که کیومرث هاشــمی پرده از چرایی بن بســت در پروژه VAR برداشــت، منصور 
قنبرزاده، نایب رئیس دوم فدراســیون فوتبال در گفت وگویی تلویزیونی گفت: "فدراسیون فوتبال 
برای هماهنگی با فیفا و ارتباط با شرکت های مورد تایید پای کار است اما ماموریت این پروژه به 

شرکت توسعه داده شده است."
اما واکنش هدایت الله ممبینی،  دبیرکل فدراسیون فوتبال به این ماجرا تندتر بود. او در نشست 
خبری ای که یک شنبه ظهر داشت، عنوان کرد: "پس از این که دولت لزوم استفاده از VAR در لیگ 

برتر را درک کرد، بودجه ای جهت خرید دستگاه ها تخصیص داد.
 این بودجه در دوازدهم مهرماه )روزهای نخســت هاشمی در پست وزارت( به حساب وزارت 
ورزش واریز شد منتها به دلیل استفاده از کلمه "تجهیز" در مکاتبه اولیه که نوشته شده بود این 
بودجه برای تجهیز ورزشــگاه ها به سیستم تکنولوژی VAR است، وزارت ورزش این ۱۱۰ میلیارد 

تومان را به حساب شرکت توسعه واریز کرد."
ممبینی ادامه می دهد:"این بودجه توسط دولت در کم تر از سه هفته تامین و به حساب وزارت 
ورزش واریز شد اما از دوازدهم مهر هنوز پولی به حساب فدراسیون برای خرید دستگاه ها نیامده 
است. به همین دلیل خرید مابقی دستگاه هایی که قرار بود وارد کشور شود )۵ دستگاه(، به مشکل 

خورده است. امیدوارم فصل بعد را هم از دست ندهیم."

 فصل آینده هم بدون VAR؟
تمام اظهارات از وزیر ورزش و جوانان گرفته تا دبیرکل فدراسیون فوتبال نشان می دهد که پروژه 
VAR برای چندین ماه اســت که به خاطر موانع اداری به بن بســت خورده است؛ موانعی که حتی 
باعث شده دیگر مسئولی از فدراسیون فوتبال قول استفاده از VAR در لیگ بیست و چهارم را ندهد.

بــا این حال تنها امیدی که وجــود دارد، فرصت دو هفته ای کیومرث هاشــمی، وزیر ورزش 
و جوانــان به شــرکت توســعه و نگهداری اماکن ورزشــی بــرای رفع موانــع اداری تخصیص 
 بودجــه VAR اســت؛ فرصتی که پایان خرداد تمام می شــود. در نتیجــه در صورتی که تا پایان 
خرداد این مشکل برطرف نشود، اهالی فوتبال باید خودشان را برای برگزاری لیگ بیست و چهارم 

در غیاب VAR آماده کنند.

  شانس سعید معروف برای سرمربیگری تیم ملی والیبال چقدر است؟
 پیش از انتخاب پائز به عنوان سرمربی تیم ملی والیبال، سعید معروف یکی از گزینه های فدراسیون والیبال برای این سمت بود. حالا با برکناری پائز یکبار دیگر نام معروف برای هدایت این تیم مطرح شده است.

پیش از پایان دوره ریاست محمدرضا داورزنی در فدراسیون والیبال، وی با سعید معروف برای هدایت تیم ملی مذاکراتی انجام داده بود و شاید اگر داورزنی چند روز دیرتر از این فدراسیون می رفت معروف شانس نشستن روی نیمکت تیم ملی را پیدا می کرد.
در زمان سرپرستی وحید مرادی، یکبار دیگر با معروف مذاکره شد اما سرپرست پیشین فدراسیون والیبال اعتقاد داشت کاپیتان سابق تیم ملی والیبال، تجربه ای در مربیگری ندارد و به همین دلیل او نمی تواند گزینه مناسبی برای سرمربیگری تیم ملی نیست.

اتفاقاتی که در لیگ ملت ها برای تیم ملی ایران رخ داد آن چیزی نبود که مسئولان فدراسیون والیبال پیش بینی می کردند. این تیم همه بازی های خود را در هفته های اول و دوم لیگ ملت ها شکست خورد و همین مسئله باعث شد پائز حکم اخراج خود را دریافت کند 
تا یکبار دیگر زمزمه هایی مبنی بر سپردن هدایت تیم ملی به معروف مطرح شود اما رئیس فدراسیون  والیبال در گفت وگوی اخیر خود خبر از جذب مربی بزرگ خارجی داد.
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X3 نسل جدید بی ام و

تصویری از نســل جدید ب ام و افشا شده است که طراحی 
عجیبی را برای جلوپنجره نشــان می دهد و بشــدت از سوی 
علاقه مندان مورد تمسخر قرار گرفته است.جنجال های طراحی 
ب ام و چیز جدیدی نیست اما دو مورد در یک هفته می تواند داد 
طرفداران این برند را درآورد! پس از معرفی نسل جدید سری ۱ 
 X3 با طراحی مشابه کیاهای قدیمی، حالا تصویری از نسل جدید
افشا شده که نمایی مشابه کیس کامپیوتر را نشان می دهد! این 
تصویر که در اینستاگرام افشا شده است، به نظر می رسد از یک 

ویدئوی تبلیغاتی گرفته شده باشد. X3 جدید نسخه ای بشدت 
اصلاح شــده از نسل کنونی است که روی همان پلت فرم قبلی 
CLAR ساخته می شود.در سال ۲۰۲۵ نیز iX3 الکتریکی به این 
خودرو ملحق خواهد شد که اولین محصول ب ام و خواهد بود که 
از معماری جدید نئو کلاس این برند استفاده می کند. پیش نمایش 
iX3 اوایل ســال جاری با کانسپت Vision Neue Klasse X ارائه 
شد اما این X3 درون سوز جدید ظاهری کاملًا متفاوت دارد که 

به نظر می رسد.
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عاطفه دهقانی  | اولین جایزه فرمول یک تولید شده 
توسط هوش مصنوعی در مسابقات گرندپری مونترال 
کانادا رونمایی می شود. همچنین از هوش مصنوعی برای دسترسی 

سریع به آمار استفاده می شود.
برنده مسابقه امسال مونترال گرندپری فرمول یک با یک شگفتی 
مواجه خواهد شد؛ اولین جایزه ای که توسط هوش مصنوعی طراحی 

و ایجاد شده است.
این کار که با همکاری بخش خدمات وب آمازون)AWS( انجام 

شده، یک لحظه تاریخی برای این ورزش رقم خواهد زد.
خدمات وب آمازون در ابتدا طرح های ســنتی و زیبا را بررسی 
کرد، اما ترجیح داد به جای آن از هوش مصنوعی مولد اســتفاده 
کند. آنها دریافتند که طرح های ایجاد شده توسط هوش مصنوعی 

جالب و شایسته تبدیل شدن به اشیاء واقعی هستند.
خدمات وب آمازون داده های مربوط به توسعه خودروهای فرمول 
یک ســری ۲۰۲۲ را در طراحی گنجانده است. فناوری ابری این 
شرکت در طول فرآیند طراحی مورد استفاده قرار گرفت، بنابراین 
داده هایی که آنها باید در اختیار آنها قرار می دادند منبع آشکاری 

برای الهام گرفتن بود.
این طرح شامل دماغه آیرودینامیکی مدل سازی شده خودروها 
و جزئیات مربوط به کشور میزبان مسابقه بود که در مورد مونترال، 
شامل برگ نمادین درخت افرا و رودخانه سنت لارنس مونترال بود.

 اولین جایزه فرمول یک طراحی شــده توسط هوش 
مصنوعی

نوآوری ســنگ بنای فرمول یک از زمان پیدایش آن در دهه 
۱۹۵۰ تاکنون بوده اســت. با این حال ادغام هوش مصنوعی برای 
تزئین جنبه هنری آن یک رویکرد جدید است. با این وجود، هنوز 
برخی از عناصر به ســنت پایبند هستند و پس از برگزیده شدن 

طرح منتخب، یک نقره ســاز بریتانیایی وظیفه ساخت این جایزه 
را بر عهده گرفت.

ســازمان فرمول یــک همچنین اعلام کرده اســت که هوش 
مصنوعی را در دیگر جنبه های این ورزش در حال حاضر و در آینده 
ادغام خواهد کرد. این کار به فرمول یک کمک می کند تا داده های 
تاریخی آرشیوهای خود را با دقت و سرعت تجزیه و تحلیل کند.

این اطلاعات می تواند برای گروه پخش زنده مســابقات بسیار 
ارزشــمند باشد تا دسترســی آنی به حقایق و اطلاعات و آمار را 
فراهم کند. این هوش مصنوعی که اســتات بات)Statbot( نامیده 
می شــود، به عنوان مثال به این گروه پاســخ هایی برای سؤالات 

خاص در لحظه می دهد.
این می تواند شامل سوالاتی مانند این باشد که »آخرین باری 
که یک راننده اولین جایزه بزرگ فرمول یک خود را به عنوان یک 

تازه کار برنده شد، چه زمانی بود؟«
اطلاعات در حال حاضر به صورت دستی آماده سازی می شوند 
و روزهای واپســین مانده به برگزاری مسابقه پژوهش و استخراج 

می شود.
اکنــون ابزار Statbot این امکان را می دهد که در طول پخش 
مسابقه به اطلاعات مربوطه به میزان قابل توجهی سریع تر دسترسی 

داشته باشیم.
سازمان فرمول یک همچنین با خدمات وب آمازون)AWS( کار 
می کند تا از هوش مصنوعی مولد برای تجزیه و تحلیل اســتفاده 
کند که سریع تر علت اصلی مشکلات فنی را که در طول مسابقات 

رخ می دهد، شناسایی و رسیدگی کند.
این ابزار به فرمول یک اجازه می دهد تا خطاهای سیستم را با 
پرسیدن سؤالات با استفاده از زبان طبیعی بررسی کند و به حفظ 
عملکرد عملیاتی و به حداقل رســاندن زمان خرابی کمک کند و 
از تجربه یک مسابقه یکپارچه برای تیم ها، رانندگان و تماشاگران 

اطمینان حاصل کند.

 لحظه ای تاریخی برای فرمول یک
امیلی پریزر مدیر ارشد بازرگانی فرمول یک در مورد این جایزه 
جدید گفت: بیش از شش سال است که خدمات وب آمازون شریک 
ارزشــمندی بوده است و انقلابی در استفاده از داده ها برای بهبود 

عملکرد ما در سراسر این ورزش ایجاد کرده است.
وی افزود: دنیای ما همچنان به ادغام شدن با هوش مصنوعی 
ادامه می دهد، زیرا ما به فناوری های تغییر دهنده بازی مانند هوش 
مصنوعی مولد نگاه می کنیم تا هم رقابت در مســیر و هم تجربه 
خارج از مسیر را برای طرفداران ارتقا دهیم.او اضافه کرد که تعهد 
خدمات وب آمازون به نوآوری به آنها کمک می کند تا به پیشرفت 
ورزش کمــک کنند و آنها از دیدن اولین جایــزه الهام گرفته از 
هوش مصنوعی در کانادا در این آخر هفته هیجان زده هســتند و 
به طرفداران این فرصت را می دهد تا عشق خود را به فرمول یک 
به نمایش بگذارند.نیل رالف متخصص صنعت ورزش در خدمات 
وب آمازون اظهار داشــت: خودروهای فرمــول یک بیش از یک 
میلیون نقطه داده در ثانیه تولید می کنند و این تازه آغاز راه است.

هوش مصنوعی در مسابقات فرمول یک همچنین داده هایی را در 
مورد رانندگان، مسیر، آب و هوا و تاریخ غنی این ورزش جمع آوری 
می کند و جوهره مشــارکت آن در به دســت آوردن بینش های 

ارزشمند از این داده های گسترده نهفته است.
فرمول یک با قابلیت های هوش مصنوعی، داستان سرایی خود 
را بهبود می بخشــد، زیرا داده های تاریخی بدون زحمت در کنار 
رویدادهای لحظه ای تجزیه و تحلیل می شــوند تا طرفداران را با 
نظرات پویاتر و به موقع تر درگیر کنند.در واقع به نظر می رسد که 
دست اندرکاران این ورزش در حال بازتعریف نحوه تماشا، مسابقه 

و مدیریت آن هستند.

 طراحی هوش مصنوعی
 برای  جایزه مسابقات فرمول ۱

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/03/22
شماره : 1653

تشــدید نگرانی ها در مورد افزایش نرخ های بهره ی 
آمریکا چشم انداز طلا را مبهم نگه داشته است.

 بررســی ها حاکی از آن اســت که طلا در بازارهای 
آسیایی روز دوشــنبه با کاهش قابل توجهی نسبت به 

هفته ی قبل مواجه شد.
گفتنی است آنچه چشم انداز فلز زرد را در هاله ای از 
ابهام فرو برده اســت، تشدید نگرانی ها در مورد افزایش 
نرخ های بهره ی آمریکاست که به ویژه با توجه به نشست 
آتی فدرال رزرو و انتشــار داده هــای قریب الوقوع تورم 

پررنگ تر شده است.
طلا در حال حاضر زیر ۲3۰۰ دلار معامله می شــود 
که طبق بررسی ها ارقام غیرمنتظر ه ی اشتغال در ایالات 
متحده آن را به پایین ترین ســطح خود در بیش از یک 

ماه گذشته رسانده است.
گزارش حقوق و دستمزد غیرکشاورزی می در ایالات 
متحده، فراتر از انتظارات بود و در مقایسه با ۱8۵۰۰۰ 

پیش بینی شده، ۲7۲۰۰۰ شغل جدید ایجاد کرد.
این رشــد اشــتغال، نه تنها از میزان انتظارات برای 
کاهش نرخ فدرال رزرو در ماه ســپتامبر کاســت، بلکه 
بازدهی خزانه داری را بالا نگه داشت و دلار را نیز تقویت 
کرد. ناگفته نماند که این امر با افزایش هزینه ی فرصت 
نگهداری طلا، به عنوان یک دارایی بدون بازده، نسبت 
به ارزهای دیگر، بر این فلز گرانبها تأثیر منفی می گذارد.

علاوه بــر این، افزایش 4.۱ درصدی میانگین درآمد 
ساعتی نسبت به سال گذشته، از فشارهای تورمی مستمر 

حکایت دارد.
از آنجا که دوره ی خرید ۱8 ماهه طلا توســط بانک 
خلق چین، متوقف شد، نگرانی هایی را پیرامون کاهش 
تقاضا از ســوی یکی از خریداران بزرگ جهانی و اعمال 

فشار بیشتر بر قیمت طلا ایجاد کرد.

 فشار فروش بر طلا
علیرغم این چالش ها، احساسات محتاطانه ی کنونی 
بــازار که تا حدودی طلا را کاهش داده، مانع زیان های 
بیشتر شده است. و اما فعالان بازار پیش از گزارش های 
به روزرسانی  شــده ی مهــم اقتصادی ایــالات متحده و 
تصمیم گیری سیاستی فدرال رزرو در این هفته، در مورد 

اتخاذ مواضع قوی تر، محتاط می مانند.

 پیش بینی های بازار
هم اکنون داده های شاخص قیمت مصرف کننده ایالات 
متحده و نتایج نشست کمیته بازار باز فدرال )FOMC( که 
در روز چهارشــنبه برگزار می شود، در کانون توجه قرار 
دارند. گرچه بنا بر پیش بینی ها فدرال رزرو نرخ های فعلی 
را حفظ می کند، اما هرگونه نشــانه ای از سیاست پولی 
آینده می تواند به طور قابل توجهی بر مسیر حرکت قیمت 
طــلا تأثیر بگذارد.داده های قــوی اخیر بازار کار ایالات 
متحده، بر احتمال تأخیر در شــروع کاهش نرخ صحه 
می گذارد که این امر می تواند پتانســیل صعودی طلا را 
محدود کند.در چشم انداز اوراق بهادار، بازده اوراق قرضه 
۱۰ ساله دولت ایالات متحده شاهد 4.4۵ درصد افزایش 
بوده اســت که برای بازدهی ۲ ساله در حدود ۵ درصد 
است و این انتظارات را منعکس می کند.از آنجایی که این 
تحولات همواره بر بازارها تأثیر می گذارند، انتظار می رود 
که نوسانات قیمت طلا ادامه یابد.گذشته از این ها، در پی 
انتشار آخرین گزارش مشاغل، احتمال کاهش نرخ در ماه 
ســپتامبر، از 7۰ درصد به حدود ۵۰ درصد تنزل یافته 
است.در حال حاضر، احتمال کاهش بالقوه ی ۲۵ امتیازی 
در اواخر ســال، حوالی ماه نوامبر یا دسامبر پیش بینی 
می شود.طلا در مجاورت سطوح فنی حساس، با مقاومت 
فــوری در ۲3۱۰.8۰ دلار و حمایت در ۲۲77.۹8 دلار 
به حالت آماده باش در آمده اســت. فعالان بازار پیش از 
داده های اقتصادی مهم ایالات متحده و تصمیمات فدرال 

رزرو، موضع احتیاط را حفظ می کنند.

 چشم انداز طلا در 
هاله ای از ابهام

مســئله سه جسم یک معمای فیزیکی است که از زمان آیزاک 
نیوتن دانشمندان را درگیر خود کرده است. اما این مسئله چیست، 

چرا حل آن اینقدر سخت است؟
 پرتاب موشک، نزدیکترین همســایه ستاره ای ما، یک نمایش 
در نتفلیکس، همه این موارد یک نقطه اشــتراک دارند. آنها باید با 
»مسئله سه جسم« مبارزه کنند. اما این معمای آزاردهنده فیزیک 

دقیقا چیست؟
به نقل از اسپیس، مسئله سه جسم، سیستمی را توصیف می کند 
که شامل سه جسم اســت که نیروهای گرانشی بر یکدیگر اعمال 
می کنند. بیلی کوارلز، یک پویایی شناس سیاره ای در دانشگاه ایالتی 
والدوستا در جورجیا، می گوید: اگرچه ممکن است ساده به نظر برسد، 
اما این یک مشکل بسیار پیچیده و »اولین نگرانی واقعی نیوتن« است.

در منظومه ای از تنها دو جســم، مانند سیاره و ستاره، محاسبه 
نحوه حرکت آنها به دور یکدیگر بسیار ساده است: در بیشتر مواقع، 
این دو جرم تقریبا در یک دایره به دور مرکز جرم خود می چرخند 
و هر بار به نقطه ای که شروع کرده بودند باز می گردند. اما اگر جسم 
سومی مانند یک ستاره دیگر را اضافه کنید، همه چیز بسیار پیچیده تر 
می شــود. جسم سوم آن دو را که به دور یکدیگر می چرخند جذب 

می کند و آنها را از مسیرهای قابل پیش بینی خود بیرون می کشد.
حرکت ســه جسم به حالت شروع، موقعیت، سرعت و جرم آنها 
بستگی دارد. اگر حتی یکی از آن متغیرها تغییر کند، حرکت حاصل 

می تواند کاملا متفاوت باشد.
شین راس، ریاضیدان کاربردی در ویرجینیا تک، می گوید: من 
اینگونه فکر می کنم که گویی در حال راه رفتن روی خط الراس کوه 
هستید. با یک تغییر کوچک، ممکن است یا به سمت راست بیفتید یا 
به سمت چپ. این دو موقعیت اولیه بسیار نزدیک هستند و می توانند 

به حالت های بسیار متفاوت منتهی شوند.
راس می گوید که محدودیت های کافی برای حرکت اجسام برای 

حل مسئله سه جسم با معادلات وجود ندارد.
اما راه حل هایی برای مشکل سه جسم پیدا شده است. به عنوان 
مثال، اگر شــرایط شروع درست باشــد، سه جسم با جرم مساوی 
می توانند یکدیگر را در الگوی هشتم تعقیب کنند. با این حال، چنین 

راه حل های منظمی از سیستم های واقعی در فضا استثنا هستند.
برخی شرایط می توانند تجزیه مشکل سه جسم را آسان تر کنند. 
دنیای ساختگی لوک اسکای واکر از »جنگ ستارگان« به نام تاتوین 
را در نظر بگیرید که در آن سیاره ای به دور دو خورشید می چرخد. 
آن دو ستاره و سیاره یک سیستم سه جسمی را تشکیل می دهند. اما 
اگر سیاره به اندازه کافی دور باشد و به دور هر دو ستاره هم بچرخد، 

می توان مشکل را ساده کرد.
کوارلــز می گوید: در مورد تاتوین، تا زمانــی که به اندازه کافی 
از دو تا ســتاره مرکزی فاصله داشته باشید، این جسم را به عنوان 
یک ســتاره واقعاً بزرگ تصور می کنید. این سیاره نیروی زیادی به 
ستارگان وارد نمی کند، زیرا جرم بسیار کمتری دارد، بنابراین منظومه 
شبیه مسئله دو جسمی می شود که راحت تر قابل حل است. کوارلز 
می گوید که تاکنون، دانشمندان بیش از دوازده سیاره فراخورشیدی 

شبه تاتوئین پیدا کرده اند.

ناسا برنامه جدید پیاده روی های فضایی آینده 
خود را اعلام کرده و طی یک نشست خبری قرار 

است درباره آنها صحبت کند.
فضانوردان ناسا در »ایستگاه فضایی بین المللی« 
سه پیاده روی فضایی را انجام خواهند داد که برای 

ماه ژوئن هدف گذاری شده اند.
به نقل از ناســا، ناســا روز سه شنبه ۱۱ ژوئن 
در ســاعت چهار بعــد از ظهر بــه وقت منطقه 
زمانی شــرقی، طی یک نشســت خبری درباره 
پیاده روی های فضایی آینده صحبت خواهد کرد. 
پوشش زنده این نشست در ناسا پلاس، تلویزیون 
ناسا، اپلیکیشن ناسا، صفحه یوتیوب و وب سایت 

ناسا پخش خواهد شد.
شرکت کنندگان نشســت خبری به شرح زیر 

هستند.
»دینا کانتلا«)Dina Contella( معاون مدیر برنامه 

ایستگاه فضایی بین المللی
»ربکا وینگفیلــد«)Rebecca Wingfield( مدیر 

پرواز؛ پیاده روی  فضایی ۹۰
»نیکول مک الــروی«)Nicole McElroy( مدیر 

پرواز؛ پیاده روی  فضایی ۹۱
»ســندی فلچــر«)Sandy Fletcher( افســر 

پیاده روی  فضایی؛ پیاده روی  فضایی ۹۰
»فاروق صبور«)Faruq Sabur( افسر پیاده روی  

فضایی؛ پیاده روی  فضایی ۹۱ و ۹۲
بــرای اولیــن پیــاده روی  فضایی، »تریســی 
 Matt(»و »مت دومینیک )Tracy Dyson(»دایسون
Dominick( فضانــوردان ناســا از قفــل هوابند 
»کوئســت«)Quest( ایستگاه بیرون خواهند رفت 
تــا یک جعبه الکترونیکی معیــوب به نام »گروه 
فرکانــس رادیویــی« را از یــک آنتــن ارتباطی 
در ســمت راست ایســتگاه فضایی خارج کنند. 
 همچنیــن، آنهــا نمونه هایی را بــرای تجزیه و

 تحلیــل جمــع آوری خواهنــد کرد تــا توانایی 
ریزارگانیســم ها را بــرای بقا و تکثیــر در بیرون 

آزمایشگاه مداری درک کنند.
دایســون به عنوان خدمه اولیــن پیاده روی  
فضایــی کار خواهد کرد و یــک لباس فضایی با 
خطوط راه راه قرمز را خواهد پوشید. دومینیک به 
عنوان خدمه دومین پیاده روی  فضایی کار خواهد 
کرد و یک لباس فضایــی بدون علامت را به تن 
خواهد داشــت. پیاده روی  فضایی ۹۰، چهارمین 
پیاده روی  فضایی دایســون و اولیــن پیاده روی  
فضایی دومینیک خواهد بود. ناسا خدمه پیاده روی  
 فضایــی فضایی ۹۱ و ۹۲ را پس از تکمیل اولین

 مــورد اعلام خواهد کرد و جزئیات بیشــتری را 
ارائه خواهد داد.

برای دومین پیاده روی  فضایی، فضانوردان یک 
دوربین با کیفیت بالا را که در پورت نهم دوربین 
آزمایشــگاه مداری قرار دارد، بر خواهند داشت و 
آن را جایگزیــن خواهند کرد. این دوربین یکی از 
چندین دوربین است که نماهای بیرونی ایستگاه 
فضایی را ارائه می دهد. علاوه بر این، خدمه بررسی 
اتصال کابل را برای طیف ســنج مغناطیسی آلفا 
تکمیل خواهند کرد که یک آزمایش فیزیک ذرات 
در فضای بیرونی ایستگاه است. اگر این ماموریت 
در طول پیــاده روی  فضایی ۹۰ تکمیل نشــود، 
فضانــوردان کار خود را بــا جمع آوری نمونه های 

ریزارگانیسم  آغاز خواهند کرد.

برنامه پیاده روی های فضایی 
آینده ناسا مشخص شد

معمای حل نشده ای که از زمان نیوتن وجود دارد
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